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Grudzien 13 - 15• 


. 13 Grudnia 

Traison: Chcialbym PaDstwu pOwied7ie6, Ze dokwnenty.id6re PanstWo maj~paed sobtto jest· 


angielska i polska wersja projektu umowy, jak i projektu statuto, om komentarz w j~ 


angielskim zawieraj~cy uwagi Vvarte rozpatrzenia. Wszystkie te dOKWnenty. chcialbym podkreSli6. SIt 


projektami. 


Lavi: Mamy tu dwa dokumenty. Proponuj~, aby.my najpiClW oniowili projekt umowy: na co 


zgadzamy si~, a naco rue, a potem projekt statutu. 


, SuItsnik: Prz;yjmuj~ t'( propozycjf(. bo CO do statutu to rue ~e wielldej dyskusji, ale co do 

umowy. to trzeba do uiej przejsc. 

Traison: Zakladamy, te moiemy dziS pracowa6 do 6smej. 

Sultanik: Uchwalilismy, Ze bccdziemy dyskutowa6 WDOWfO Edelist rna pewne... 

Zozula: Mam propozycj~ tebySmy przed dyskusj~nad wno~doprecyzowa1i to, co zac~liSmy jut 

precyzowac, to jest proste kwestie. Byl problem.dw6ch budZetbw, to jest budZetu na restytucjC(, 

mielisll1Y dosta,c odpowiedt. przed moim wyjazdem . Rozwniem, zc bfdz,iemy mogli teraz to 

dookreSlic. i bud.Zetu na wyposaZenie Pmdacji. Rozumiem. te bc(dZlc to sprawa krOtka i szybka. 

Nie? To w takim razie mamy 0 czym pogadac. 

Edelist: Nie rna siC( z czego smiac. Mowimy 0 wnowie,ja uwa7.an:i, Ze kwestia budZetujest ~cilt 

umowy. 

Sultanik: Bez budi:etu rue ma wnowy. 

EdeUst: Ja bym proponowat, iebySmy strdeili rzeczy, co do kt6rych doszlismy do zgody. i te, ktOre 

SI\. otwarte i wtedy zobaczymy. mote c~c rzeczy sit( zamknie. StWierdziliSmy tak, te jest "rozbi6r" 

Polski: dziewi~c gmin, dziewiC(c wojew6dztw i s~ filie. Dziewi~c giilin odbiel"ze obiekty '!" 
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wojewOdztwach, gdzie sit te groiny. Spol"'Ul<lziliSmy listCl manych: szczeci6skie. legnickie. 


wroclawskie, katowlckie, krakowskie,lOdzkie, gdanskie i warsmwskie. Z drugiej strony, Fundacja 


wybiera z reszty. czyli poza granicami tych wojewOdztw- powiedzieliSmy, te to moZe bye 


szesnaScie, osiemnaScie- ale to' na pewno Diejest takie waZne, poruewat Fundacja odbiClZC tyte 


obiek:t6w, at dojdzie do wartoSci odebranych obiekt6w przez gminy; i ~e sobie mogla\vybra6 z 


reszty, czyli z tych czterdziestu. Nie doszliSmy jeszcze do tej tiZeCiej ~ci. co zostaje, to pozostaje 


otwartl\. kwesti,. Jclli chodzi 0 filie, to stwierdziliSmy tak: gnrlny proponowaly. my Die zgodziliSmy 


si~, natorniast powiedzieliSmy, te moglibySmy siCl zgodzic, Ze sii: trzy filie: Poznaii, Zary i 


Walbrzych. Gminy wymieniaIy tez Lublin, ale co do Lublina, to jeszcze nie sko6.CZ:YliSmy. 


Za~liSmy tez m6wic 0 tcchniee: rue ~emy czekaC. at wsZjSlJio zostanie odebrane, czy tet at 


zostanl\. zlorone wszystlde wnioski, te prawdopodobnie ~eniymusieli stworzyC wsp6lwt k.astc, 

. teby tam "wloZyC" te obiekty, kt6re sit nijakie, Zeby p6Zo.iej zODiCZy6, co ~e siC( dzialo. Mot.emy 

zatrzymac siC( na tym punkcie, to jestna podziale, alho... Jesztie Chcialbym podkreSlic, 1;e my 

m6wimy omapie. kt6rajest dzisiaj. a zmiany Die ~nas obcliodzicS.lnne punkty. kt6re S\otwarte, 

opr~cz podzialu, to: organizacja pracy restytucji, finansowanie praey restytucyjnej. Fjnansowanie 

pmcy restytucyjnej, czyli: kt6ntCZC(SC WJRO. cz:y gminy tez biof\w tyro udziaI,jak daje t~ ro~jak. 

odbiera t'r forsee. Wreszcie mamy sprawC( powa:i'.m\, trudn,obiekijWnie, to jest sp0s6b zapewnienia 

przekazania obiek.t6w z gmin do FWldacji,je§!iby oficjalna intetpretacja sire Die zmienita, to znaczy 

je§liby FuncIacja Die miala prawa sldadae wni0sk.6wani odbieme obiekt6w. Jest to sprawa doSt 
.. 

trudna, to znaczy teby zapewnic, te z chwilq, gdy obiekt rna ~sc do Fundacji. jest odzyskany przez 

gmin~. czy ZwillUk Groin. to jak przechodzi to na FundacjCC.. 
Leket: To jest l~sta k:westii, kt6re mamy przedyskutowac. Czy riiilCie ze swojej strony jakiekolwiek 

inne kwestie,ld6re uWaZacie, te wymagaj,przedyskutowania? 

Zoztda: Nie, to wszystko. 

Wi§licki: Lista punkt6w podstawowych dol:ycutcych umowyjest Zak06czona. PrzypomnC(, t.e jeteli 

chodzi 0 statut, to nie ma wielkich minic, sit one raczej minimaliie, natury prawnej i ll10Zemy to 

zostawic. ChCCC przypomniee moment, kiedy rozstawalismy si~ w ierozolimic, po bardzo milym 

spotkaniu, to ustalilismy. Ze na tym spotkaniu ~emy tylko niowili 0 umowie, a wldciwie trzech 

punktach umowy, poDiewaz reszta to sprawy roOOcze. Te PunktY to: budtet pocZl\tkowy na zaloZenie 

Fundacji, to znaczy jak Fundacja ma bye zorganizowana, budi.et ~stytucyjny dla FWldacji. 
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Ustalilismy. 1e ~zie jeden niedut;y budZet dla zorganizowania aiWil Fundacji i drugi bud:tet, 

potrzebny na rok dzialania restytucji. Trzeci punkt, co do ktorego nie motemy si~ od poczattku 

doga<iac, to podzia! wplywu groin, Unii i Fundacji. Ten punkt, to 1iiaezy, najakim teryt.orium bc(dzie 

dziatacFundacja, a najakim ~~e najtrudniejszy. nauc%ylisinY siC( od p. rnecenasa Edelista, 

Ze najlepiej mstawiac trudne punkty na pOi.niej. 

Sultanik: Mnie si~ wydaje, te p. Edelist. .. 

WU6cki: Przepraszam.. ale m~my na razie tylko dotmC(li tego ttt.eciego punktu. Natomiast te dwa 

punkty. budZety. ktore SllwaZne dla groin, teby gminy wiedzialy jakijest budZet. PamiC(tam, te w 

Ierozolimie islniala szansa, t.e mote do czasu wyjazdu p. Andrz:eja uda si~ okreSlic ramy tego 

budtetu. ale poniewat si~ me udalo, to mote zalatwmy te dwa latwiejsze punkty, niebanalne dia 

groin, a zostawmy na koniec ten trudniejszy. 

Sultanik: M~y si~ zgodzili i nadal si~ zgadzamy, te trzeba Z1ICZI¢ pracowae. Zgodziliimy si~ na 

dziewi¢ groin. na to, te Fundacja rna Z8CZltC pracowac, a nie sl«nii::ZyliSmy tego podzialu. 

CZfCSciowo ta najcitttsza sprawa jest rozwil\,zan8. a ~ciowo trzeba jl\. sfinalizowac . 

. Zozula: Chcialern to doprecyzowac, dlatego t.e rue rna zgody, co ao tego, :i.e d.ziewi~ groin, tylko 

jest zgoda co do tego. ;e to bf(dzie po jednej trzec!si. z tym. Ze w c~ci groin ocz.ywiscie ¥zie te 

dziewiC(6 wojewOdztw, w kt6rych sll gminy. 

Wislicki: W lerozolimie stan~lismy na punk::ie budZetow. Jestetrny troch~ przygotowani co do 

punktu trzeciego, to chcielibySmy przepytac naszych przY,jaciOi w drugIt stron~; a ten punkt prowadzi 

p. Andrzej. 


Zozula: W sprawach bud:tetowych zatrzym&liSmy si~ na dw6ch ustaleniach. W sprawie budZetu 


organizacyjnego, wstecpnego poprosilismy WasZl\. stron*( jako bcii'aZiij doswiadczon~ aby§cie 


okreSlili,jak: widzicie potrzeby organizacyjne, aby na tej podstawie okreSlie wstfd)ny bud1et, ktory 


musi bye, aby FlUldacja mogla Z8CZ1\C dzialac: by wynajllc lobi, ZiloZyC telefony, naj~c luem ... · 


Druga c~e to byl budtet na restytucjec, ktorego propozycjf(, projekt rocznego budt..etu, daliSmy. 


MieliScie wypowiedziee swojl\. opini~ co do jego wysokooci, zasaa funkcjonowania, itd. My 


okreSlilismy, ile, wedlug nas, potrzeba pieni~ na rocme finansowanie restytucji. Z naszych 


doswiadczen wynika, te we moma liczyc na wplywy z rest:ytiiijis WczcSniej nit po roku. 


Sultanik: przez ten rok rna takZe znaczenie ile bud~6w bf(dzie odzyskanych. 
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Edclist: Te> znaczy, jeSli ~e cud, i ¥zie wplyw, to nie znaczy, i.e WJRO rna nada! daC takie 

same pienilldze. 


Wislicki~ Nie. Zakladacie, Ze jeteli damy np. 210 tys. Da clap restytucji~ i po tej sumie pojawiat li~ 


pienilldzc.. cud, kt6re pozwoIllslclada6 nastca>ne wnioski, jut rue z pie~ z Fundacji z ~JRO, a z 


pieni~ywypracowanych przez FWldacj~, to ODe pOjdll na wnioski; sie to jest ewidentne 


spowolnienie restytucji. Dlatego, Ze jeteli zakJadamy, te mamy roomy 6udtet 800 tys. $, ktory musi 


bye w spos6b mQdry i kontrolowany rzucony na stOlt abyrobic szyblotrestytucjco to jeteli zajmiemy 


si<! w tym samym czasie mySleniem 0 tym. Zeby micejak najszybciej pienilldz.e z restytucji na 


skladanie dalszych wniosk6w. to jest zupelnie inna Swiadomosc. 


Edelist: Przeciei:. tetnpo skladania wniosk6w ruejest tylko funkcjll, piem~. Ja tylko mOwi.fc, i.e . 


tempo nie zalezy odforsy ani od nas. Chodzi 0 to, Ze Die wyrzuci tej f(Jrsy, dlatego, t.e WJRO rna da6 


fors~. Zgadzam si<! w zupelnoSci, t.e to rna bye punkt Zelazny, by prm::s Die zatrzymal siC( w Srodku, 
. . 

musimy wiedz.ie6 jaka to jest surna, ale to ma bye podsf.awt\.na restYlu.cj~. 

Sulta~: N~ przyldad: naszym ceI.emjest zlotenie 750 wnioskow w pierwszym roku, ale zlotymy 

tyiko 250. bo nie od nas to zale:iy. Wtedy te 800 tys. $ Die mote bye wplacone Da ten eel, bo nie 

moZe zostac wydane. 

Kotulski: Ch~ powiedziee 0 dw6ch kwestiach.lak si~ odbiera maj;itki, to na ogOl q one 

zagospodarowane. JakiS czas trwa od momen~ kiedy obiekt siC( przejmuje do kiedy faktycznie go siC( 

odbiera i cos maZe z tego bye. To jest pierwszy element wyczekiwaruii ria fruktyfikacj~ majll,tku. 

Drugi moment: gminy, by zach~ic je do zaloz.enia Fundacji, musZJt dostac zwrot wydatk6w na te 
. - ----.. 

wnioski, kt6re zostaiy zlozone. Dlatego lrzeba miee na poczq,tek pieiii¥re. 
, . 

Edelist: Zwrot gminom za te wnioski. kt6re zlotyiy. i za odzyskane nuYIl,tki? 

Wislicki: M6wiliSmY 0 wnioskach, kt6re podaly gminy na terytoriacn Vundacji. 

Lipman: W kaZdym dollld omawianym temacie, zoalazlcm pewne braki. Jeteli ich nie usuniemy, to 

nie dojdziemy do konea. Pierwsza sprawa: Pan Edelist pyta si~. co to iiiaczy, ~ gminom trzeba 

oddac pieni~dze, kt6re one wydaJy na wnioski. Kiedy ustawa weszhi w zycie, zabralern si~ do pmcy. 

ale ani moja glllina, ani inne gminy pieni~dzy rue mialy. Kai;dy wniosek kosztowal od 3000 do 5000 

zI. Ja wydawalem okolo 600 tys. zl na wnioski. U nmie w gminie lefy jeszcze okolo sto wniosk6w, 

ale nie mogl( ich zlotyc. Stracilem setki wlasnych pieni~y, dlaczego mam wydac jeszcze wiC(CCj? 

Panowie powlimi wiedziec. te rozprawy w Komisji Regulacyjnej wska~jt\. oa to, Ze owa komisja J 
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:r.ostata stworzona po t<>. teby nam nie nie o~dawac. Dlatego. te ~WszemUSZl( zloty~ dokumenty nie 

tylko na to, te w danym miejscy istniala synagoga. ale :i.e grunt nalet.al do gminy, Ze to gmina 

posiadala fundusze na tc( synagogC(. My tych dokwnentow nigdy nie dostaniemy..• M6wimytu 0 

wielkieh zyskach, ale ja tych pieni~ rue widzC(. Zanim dofnldo nas picnUtdze tylko na wydatki. to 

ezlowiek zdl{i.y osiwiee. Jednego z dw6ch wiceprzewodwCZIlcycIi Komisji Regulaeyjnej zwolniono. 

Ten, ktory zostat, nie moZe bez podpisu drugiego nie postanowic. Musimy uregulowac przede 

.	wszystkim te sprawy~'ktoreme pozwalajltnam posWU\.c siC( do priOOu. 

Kotulski: W okresie dwudziestolecia i po wojnie nie udalo siC( uporzIldkowaC stanu wieczyst;o

ksiC(gowego. Nie rna nieruchom*i, na ktore St\. wszystkie ksiC(gi wieczyste. W dawnym zaborze 

rosyjskirn nie wSZC(dzie byly zaldadane ksiC(gl wieczyste, czasem pioof(ly. Trzeba udowadWac wiC(C 

wlasnosc przy pomocy innych Srodk.6w dowodowych. 

Leket: Jestem pewien, :i.e We da sitt? rozwitt;zac podczas tego spotkiDia trudnoSci prakty~ycl:l.. 

Pytanie, jak ~tworzyC Fundacjtt? na bazie koalicji. Jakiego rodzaju budtetu taka FWldacja potrzebuje? 

Wedle moich doswiadczen, potrzebujemy dw6ch CZC(8ci budtetu: bardzo maly. niedrogi, operaeyjny • 

. niewatne jaka to rna bye suma. Zasada utworzenia Fundaeji brzmi: ustanowic FWldacj~ ktOra ~ie 

dziatac jak najefektywniej przyjak najmniejszych kosztach. Wa111e-. zwlaszcza w przypadku 

pubJiczuych FWldacji. by staly koszt byl minil11alizowany. by iiie przekroczyl sumy. zarobionej 

poprzez wlaSciw1\,dzialalnoSC fundacji. Jet.eli chodzi 0 drug!leZf(SC bud::ietu, restytucyjnego. to 

musimy dojse do porozumienia, ile kosztuje zaj~ie sitt? kat.dym wmoskiem. Wsp61czesny system 

nie polega na poszerzaniu personelu wedlug ilosei wniosk6w; ale na kupowaniu uslug poza 

organizacj~ wtedy p10tna doldadnie okreSlic.jakie SIt koszta ~ne z kat.dym pojedynczym 

wnioskiem.leieii mamy ambicjIC uotenia np. tysil\.ca wniosk6W; to latwo policzyc. Ze nie bfl?dzie to 

mala suma. Nawet minirnalna surnajest olbrzym.il\.suml\.pieni~cky; Powiedzialbym, Ze zasady 

fwlkcjonowania FWldacji powinno si~ oprzee na minimalnie wyliGZonych stawkach, tak, :i.e koszt 

wniosku i zajICcia siC( obiektem powinny wystarczac do ustalenia budZetu. 

Zozula: Nie do konca siC( zgadzam z p. Leketem, te moma wszystlcie uslugi kupowac na zcWlUttrz. 

My ~ uslug wykupujemy na zewnl\.lrz: to SItkoszta zwilt~ i przygotowaniem wniosk.6w, z 

wyszukiwaniem dokument6w i tojestjasne. Ale to niejest tylko kwestia przygotowania wniosk6w. 

To. jest kwesti.a szerszego oddechu. Nie pracujemy na rok,.ale iii CiiI0S6: trzeba zbudowac bazc( 

danych, miee obslugC( prawn~ itd. Wynajem ~ie wi~j kosztowac nit np. nasze 
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wyspecjalizowane jut biuro prawne. Jeteli weZmiemy w og6le :3 700 000 $, to wypada 1 500 $ na 

wniosek w caioSci, to znaczy nie tylko na wniosek. ale tet z koszwni dodatkowymi, prezentacja 

pra~, szkolenia ludzi, obsl:uga hazy danych. Nie pomyli!em si~; i ioo zI to koszt bezpoSredniego 

przygotowania doluunentacji do zlot.enia wniosku dla biura. ale jezeU oobtczymy do tego koszty. 0 

ktorych wspomnialem. to jest to duto wil(ksza swna. Albo moZemy sicreslic owe koszty stale i 

w6wCZ8$ koszt przygotowania roSnie, albo koszt przygotowania wnioskujest niewielki, natomiast 

istniejl\, koszty stale. UwaZam.. Ze. stworzenie struktury i zainwestowanie w nil\, spowodqje, i:e og6lnie 

koszty b¢!lni.tsze. Od tego. jalatb¢ziemy mieli perspektywf( finanso~na piecwszy £ok, ¥zie 

zaleZalo. jak zbudujemy ~. Idora b¢zie nam owoCoWaC w pl:ZYszlych latach. Je:t.eli nie 

bf(dziemy mieli zabezpieczenia, to Die bf(dzie moZoa inwestowae w przyszlosc. W rz:J!Czy, kt6re 

trzeba inwestoWaC. Dla efektywnooci dziabul, owo biuto. k10re ~e~Fundacji. powinno 

miee rok bezpieczeflstwa fi.na.lisowego. Tojest konieczna inwestycja, ktOl1lpowinno sif( rozliczy6 

pod koniec dzialania Fundacji lub okresu sldadania wniosk6w. 

Lavi: Pie~i:a uwaga to wspomnianajuz sprawa przez p. Upmana Komisja Regulacyjna. Mamy tu 

do. czynienia z dzialaniami J:7.4du, Die wiadomo, kiedy ¥zie lIlOf.iUi Ie dzialania poprawic. Druga 

.: sp~wa to blldt.et. Pan Lipman i pan Kotulski maj~ praktykf( w sl6.iid8niu wniosk6w i mog~nam 

.pOradzic ile b~e kosztowac to i opracowae. 

Wi§Jicki: Zatrzymalismy sil( teraz w ~ punkcie, bo zacZt(Wmy £Ozmawiac 0 technikach, a 

przeciet dotychczas mowiliSmY 0 tym.jak powolamy Fundacjf(. PeWOlujemy fundacjf( na skalf( 

mi¢ZynarodoWct, od ~tkum6wilisrny, Ze musi istniee budt.et restytucyjny. zapewnionyprzez 

WJRO, a nie przez gminy. a teraz wracamy do sytuacji, czy to rna aye dwieScie, czytrzysta._ Jak 

wr6cIJismy z Je~zolimYI to m6wiUmny, tc praktycznie sprawa bud:z:etujest ustalona, oczywijcie 

teraz dw6ch partnerow bf(dzie si~ targowalo. Moi:erny bardzo szyblC:.o Zakonczyc. Przecie:t byla 

mowa 0 tym; te ten budt.et restytucyjny bf(dzie fol"IlU\.po~yczki. Po prostu mOwimy, te budi.et 

pierwszy restytucyjny, jest dany przez WJRO. Wiadorno, Ze tyrti Du(JZetem nie ~dzaj~ same 

groiny, tylko Z3l"U\.d FWldacji WJRO, czyli zakJadamy. te budZet tehjest calkowicie bezpiecmy. 

Czekaj~ nas bardzo trudne i ciekawe rozmowy dalej, ale myslalem, ze to jest zakonczone. Wiadorno, 

te te pieni~dze potrzebne s~na organizacj~ dzialati restytucji przez hiuro restylucyjne. Dla pewnotci 

dzialania musi bye wklad zalotycielski, klory zalozylismy jest barozo maly na organizacjl( biura i 

jakis, jako pozyczka. na dzialatue rOCZlle. Jet.eli nie powiemy dzis, Ze ta potyczka jest okrdionej 
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wielkosci, to wszyscy b¢z,iemy zastanawiac si-::. co b¢zie za miesillC, dwa. Myslalem, Ze dzisiaj 

Panowie powied2lt: Panowie, to jest milionjako potyczka i kOWee; ~emy wydawac, alba rue. 

Przeciez nikt rue powiedzial, Ze trzeba wydac, jest przeciet za.r7Jl.il skladajllcy si-:: z dw6ch stron. To 

jest forma umiejscowienia pieDi~ na koncie Fundacji, kt6ra jest do dyspozycji zamtdu Fundacji. 

Leket: Wydaje mi si~ Ze rue do konca byl zrozumjale to, co chdalem przekazac. Twierdzia Ze zanim 

ustalimy ~ot~ pieni¢zy, musimy ustali6 zasa~ prowadzeDia €lZiillamoSci, dzialaii na mabt skal-::. 

Czasami najlepsi ludzie kosztujll duzo. ale powinno to bye dziaianie na malllskal~ Po drugie: aby 

uzyskaC zgod-:: ze strony WJRO bez wzgl~u na to, ile ~ewynosic ustalona kwota, powinno 

istnie6 przekonanie, Ze dzialanie jest efektywne, i Diejest ~iempieni~w bloto. Jetli 

przyjmiemy t-:: ~, to akceptujemy pewn~minima1.rutkwoti SGdk6w, to rue maZe by6 5 000$, 

ale moZe Die powinno to bye 100 tys. S, Drup sprawa dotycij wruosk6w i majlltku. Dio wiem ile 

, ko~e poszczeg6lny wniosek. Nie c:ruj-::. Ze m6glbym uczestlliczyC W takiej dyskusji. Ale twier~, , 

Ze je§li mamy zasad~, t.e musimy zdefiniowac kom wniosku, Cij maj~tku. alba powiedzmy, t.e ' 

maksymalnfl surnee, jalutjesteScie w stanie pokryc w przypa<lku jednego wniosku. na tej to na tej 

podstawie ustalamy ramy budZetu. Rozr6Zniam pomi~ buc:Jt.etem. a got6wlat- Jdli zgadzamy si~ 

co do zasad, to musimy tak srormwowa6 umow~. aby got6wldi rowniez si-:: pojawila. PaDstwo 

rozwllieja., Ze got6wka nie pojawi si~ przed podpisailiem ostateeznej umowy. Nie wiem. kto ustali. 

jaKi lx(dzie kosztjednego wniosku. czy maj~tku, ale powinniSiiiy :zrobic to dziS lubjutro. Manly 

maksimum danego budZetu, zaS transfer srodk6w b¢zie zgodny z wymogami i pob:zebami 

zwll.\Z311ymi z wnioskami. 

Lavi: Poprosimy Pana 0 oszacowanie kosztu jednego wniosku. 

Lipman: Nie wszYstkie wnioski majUednakoWl\. cen~. P6jscie Po dokumenty do Instytutu 

Hislorycznego wychodzi najtaniej. Natomiast,jesli trzeba zatrodnic adwokata, szuka6 ksil\8 

wieczystych, dokument6w. kt6re Die istniej~... Najdrot.szy wriiosek. moim zdaniem, wynosi 5000zl. 

A najta.Dszy- 2OO0zl. Poniewat organizowalem fundacjft, kt6ra istmeje jut ad pi\!Ciu lat, to wiem, Ze 

zanim Fundacja zacmie funkcjonowac, to wszystkie umowy iiiusZi! bye pisane u notariusza. a potem 

~ kierowane do st'ldu, a to wszystko trwa. 

Leket: Zozula. je2:eli wezmct najtanszy wniosek. czyli po 2000 i ooe-:: zlotyc 1000 wniosk6w i to 

kosztuje 650 tys. S. 
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Wi§licki: przeciet dlatego mowiliSmy 0 takich swnach, a,Die irnlycfi. Zgadzam si~, ale po to, Zeby 

ustanowic fundacjf(. 'to ta fundacja musi mice zaplecze finansowe, nam chodzi 0 to, teby stwierdzic, 

te zaplecze na pielWSZY rok dale WJRO, 0 Die wi~j. 

Zozula: To ja powiem talc dokJadnie sums, 0 b6re.; m6wimy, wyDik8 z tego, te m6wimy 0 pewnej 

zasadzie konstruowania. Nie bardzo mo~ si~ zgodzic zjedwtrz.ec7lt mote ja nie do konca 

zrozumialem. ot6t, te my powinniSmy zaczyna6 na maI~skal~. U~ te mamy bardzo malo 

czasu i dIatego rue moterny sobie. pozwolic na za~e na mah\skalc:;. kt6ra ~e rosla. Musimy 

zorganizowac aparat, kt6ry w kr6tkim czasie wykona caloSC Zaa&nia. Jcze~i Die, to obudzimy siC( po 

trzech latach z tyro, te wldnie nam wszystko ro&1.ie, ty1ko czasu me mao 

Leket: Ja tego nie powiedzialem; pOwiedzialem 0 administrowaoiu prudsiQWZi~ia. 

Zozula: A, to si~ zgadzamy. 

, Edelist: Ja silt Die zgadzam z Leketem, Z8CZJlJ od tego, teby Die wnikaC w detale i w ko.6.cu mOWimy 

o detalach. lak zrozumialem, m~ pn;yznac gminom racj~. Oni 1n6Wut: chcemy mice pewnosc, Ze 


Die za~y sic:! w Srodku. Teczka mote wi~ kosztowac 2300 lub 3300. Nie jest:eSmy w stanie 


tego sprawdzic. 


~zula: Po.trzecb miesi~cach mo:iemy m6wi6 0 kosztach. .
~., 

Edelist: Z prywatnymi tcczkami w Polsce jest taka sarna sytuacja. MiiSimy prz.yj~c pewne zalotenia, 

motemy powiedziee, Ze 3QOO zaj~ tetzkc:!.to za duto, zal6Zmy. te 2000. Musimy dojsc do 

kompromisu. Dolttd stwierdziliSmY, Ze finans'-Ye si~ wnioski Fundiiiji, Ze to jest Die oprocentowana 

poZyczka, a je§li ehodzi 0 czas zwrotu tej swny. to Diejest do~d oUeSlOny. Brakuje jednego 

elementu: pytaIUe, co do tego. Ze s~ dwa rodzaje koszt6w: koszty tcCZek i inne stale, r:r:y Diestale . . 
Czy Die motemy maleiC sil( w sytuaeji. Ze ~e sic:! wydawac fori~ i Die ~e sil(jednocze&Ue 


skladac wniosk6w? Tu musi byejasne, tJ! me mote bye takiej sytu3ejl, i.e z jakichkolwiek powod6w 


wnioski nie wplywajat, wnioski rue wplywaj~ a pienictdze z WJRO : fik. A propos: slyszalem. i.e z , 


powodu tego, te nie ma Skryty w Komisji Regulacyjnej, to Die rna cZlowieka. ktory ma t~ pra~ i jest 


w komisJi paraliz. 


Zozula: Gdyby tak bylo, to omaczaloby, Ze aparatura restytucyjne, zar.Qldzana przez Fundacj{(, 


bylaby zamtdzana tie. 


Edelist: Mog~ bye ohiektywne trudnoSci. Nie powinno dojsc do taiciej sytuacji. 
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Kotulski: Nie ch~ m6wic 0 detalac~ ale m~ przez dziewiQc! tat dzialania komisji rnaj~owych 

w sprawie innycb kOSciol6w, ustalil si~jakis standard. Ten starulard to znaczy, Ze zaiatwiajllna tak: 

70% zlozpnych wniosk6w, a reszt~ odrzucaj~ A zatem: trzeba 710zyc wi~j, aby uzyskaC i trzeba 

przyj~c to zaioZen.ie. JeSli bf(dz.ie 1000 wniosk6w, to b¢zie mOZii iizyskac okolo 700 pozytywnych 

rozwi~zaii. Po drugie: Najbardziej atrakcyjne nieruchomoSci ~za.kte. a wi~ jest bardzo dum 

korespondencji Z osobami zajmuj::tcymi te ruerochomoSci. P~najemey, ui;ytkownicy, 

wsp6lwlaScic~ele, UZytkowni9)' y.i~zy$(,:i. posi~daczez pytaniem. co dzieje si~ z odbieraniem 

rueruchomoscL CzfcSc praey ~dzie musiala bye poSwif2COna wizerunk.owi. Trzecia uwaga: 

przyldadowo w sprawie szpitala w Tamowie jestjeden wniQsek; 8le obejmqj~cy jedenaScie dziatek. 

Wniosek musi bye jeden, ehociaZ ehodzi 0 hektar, a rue jak w ~Zowicach - 0 250 metr6w, 

miejsce mykwy. Ostatnia sprawa: Komisja poza tym~ te rue rna OSOby. kt6ra podpisalaby klauzul~ 

'prawomocnoSci, to jednak w kwestii tennin6w jest bardzo dobrze, do tego stopnia, te w grudniu 

uzyskalismy dodatkowe tenniny. Od 1.01.99 wchodzi w tycie remnna administracji pUblicmej. W 

pierwszyIn okresie ~ie bardzo dui:.o pracy tylko po to, aby przeJamac pewne stereotypy u nowych 

. ludzi. 

Szadaj: Umnie praktyka w Gdatisku wyglfldala w ten sp0s6b: caIy wysilek szedl na odbieranie 

mienia. Bbtd polegal na tym, Ze rue tylko te osoby pracuj~ kt6re I£OOipletujll wnioski. WaDle, ahy 

PrZy tym pracowala druga grupa, kt6ra zajmowalaby si~, gospodamwala. prowadziJa polityk~ nad 

tyro mieniem, kt6re mamy' odebrac. Musi to bye zrobione wczeSiiiij ito tez mus:zJl. bye fachowcy. 

CZ)'li nie eieszyc sif2 z odzyskiwania, ale stworzyC program zagospodarowania mierua. 

Sultanik: Z poc:zJl.tku mySlelismy, Ze nie b¢ziemy dyskutowac I;) szczeg61ach, ale m6wilismy 0 

szczeg6Jach i to·dobrze. Nadal mySlf2, i;e jest mi~ nami consensus. Jest porozumienie co do tego, 

Ze zakiadamy jak najwczesniej biuro, oa to biW'O S::t pieni::tdze. Co do zlozenia wniosk6w i 

otrzymania mienia, to jeszcz.e rue wiemy. wiemy jedno: rue mamy (luZQ ezasu. UWaZamy, Ze Komisja 

restytucyjna w Izraelu zobowi~je sif2 potyczyc pieni~dze. aby 8mina mogla zlozye jak najwi~j 

wniosk6w w przeci~ jednego roku. Moma skonczyc wif(C dystaiij~. 

Zozula: Tez uwatam, Ze nalety zakoiiczyC dyskusj~, ale ehcc( pOWlCdziee 0 jednej sprawie.Iednak. 

my musimy uzgodnic to rue tylko tak og61nie. Jut paI'Ct posiedzeii tefi1u stwierdziliSmy, te chodzi 0 

rol<, wi~ to nie jest nie nowego. Niestety musimy po proStu to poIiczyc i powiedziee, ile to bc(dzie. w 

pielli~dzaeh polskich, ameryka6skic~ czy dowolnych i.mi.ych. Nie da si~ W1ikn\c tego szczeg6iu. 
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Wszystko to p_rzelic~ tak czy inaczej wychodzi, Ze wniosek koSZtuje ze wszystkimi kosztami 

towarzys~cymi 3500 do 4000, 5000 zt. MoZe ~etroch~ taniej; Wylitzylisrny pewna sWIllt na 

pierws~y rok. okolo 800 tys. $. To jest 800 wniosk.6w po 1000$. Pomewat ustalllismy, Ze to ~ 
" 

pienilldze poZyczone Fundacji, wi~ tal<: czy inaczej zwrOcone. POia tym ustaliliSmy. Ze jet.el~ mimo 


naszych wyJic7..eli, l1ast~i taka sytuacja, te ten obmt nie ~ dostatecmie szybki, to pOtyczka 


zostanie zwi~kszona. Nie bardzo rozumiem wi~ dyskusjf( nad ~SWiiij, dIa bardzo zamomej 


organizacji, jaJaUest WJRO. czytoj~ kwestia powaina, czyriiijpierwjest talc rata, czy inna. Je:tel~ 


to jest powatna kwestia, to moZe rOzmawiamy me z talatorganizacj" jalatsobie wyobraZaliSmy. 


Lavi: lie Komisja RegulacY.ina zatatwila przez swoj rok dzialalIiosci spmw? 


Zozula, Okolo dziesil(Ciu spmwjest rozstrzygni~ch, podanychjest okolo dwustu wniosk6w.. 


Kotulski: Na koniec roku mot.na powiedziee, tejest z10t.0nycli 230 Wnioskow. 


Zozula: W tej chwill okolo 20 umow jest iawartych i czeka tylko lUi nowego 


wsp6iprzewodniC2Jlcego Komisji.DopOki Die ma drugiego wicepi7.CWodnic7A\ccgo zamiast S~. 


to me ma'l~:to ich uprawomocnic, chociaZ ugody mUut zawarte. 


Lavi: ~godzilihny ail( w czasie rozmow w Izraelu co do zasady, t.e podpiszemy umow~ i statu!. 


Kwestia budtetu, kt6ra zostala podJUesioria przed spotkaniem w Jerozollmie, jest przez nas 

: -"""".;. ~ 

pozytywnie rozpatrzona. Pozos~e pytanie, co do kwoty. Mowimy 0 sumie mi~ 400 s 600 tys. $. 


ZOzula: Nie. przepraszam, ale mowimy 0 8~0 tys. Siub troch~ mriiej. Jet.eli my nie mamy 


zabezpieczenia na rok. to jest irme organizowanie dzialalnoSci. to () czym innym m6wirny, to musi 


byc. 


Sultanik: Andrzej, czy ty motesz dziS nam zagwarantowac, Ze to ~e 800 wnioskow? 


Zozula: Is odpoWlem tak,jak chcesz, to ja mOge( si~ co do tego w&()wil\.Z8c, a po drugie, nie 


zapominajmy. te to niejest sums, kt6ntWJRO daje, tylko wldacbl do Fundacji sumC(. lctOra ~e 


zwracana. Dlatego w ogoJne nie rozumiem. 0 czym my mowimy! 


Lavi: My nie jestesmy wami. Jet.eli przez caly rok zloZyliScie 250 wniosk6w. to powiedzmy, te w 


przysztym roku bc(dzie 350 wniosk6w, 500, ale nie 800. 


Kadlcik: Problem w tyro momencie nie wi~ si~ z nieskutecmosci~ ale z brakami strulduralnymi. 


leteli rue jesteSlllY w stanie zaplacic dostateczruedui:ej liczbie ludzi i przeprowadzic szeroko 


,zakrojonych badafi, to wiadomo• .te ~iemy mniej skutecmi. 
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Zozula: Jei:eti nie jesteSmy w stanie zorganizowa6 banku danych, to niezaleinie od tego, ile zloZymy 

wnioskow w pierwszym roku. to w drugim ich tei:. nie zlozymy. 

Kotulsld: Ale ta liczba si~ zgadza. Przeciet te 250 wnioskoW; kt6re jest zloi:.onych obecnie razem z 

nas~pnymi 550, daje razem 800. 

Lavi: Mog~ tylko powiedzie6 jedrut rzecz, i:e jesteSmy gotowi uczestniczy6 w fmansowaniu koszt6w 

restytucjL Na POCZlltku. Zeby stworzyc mechanizm, a potem '6Y kontynuowac norrnalrut dzialalnosc. 

Nie wieW( nik~go w paazej org~i:zacji; ktow t~,chwili zobOWi~si~ zaanga:iowac ~ 800 tys~ $ 

rocmie. w oparciu 0 szacunek, ktorymoi:e bye bardzo realistycmy, ale moi:e bye bardzodaleki od 

prawdy. Dlatego musimy to popmwnie przeanaJizowac, PQniewd nie jest to mala suma. Kiedy 

stwierdzimy. i:e to jest realistycma kwota, to nie wi~ i:.ac:bijfCfi przeszkOd dia sfinansowania tych 

koszt6w. led.nak jeSli teraz chC<\. PaflstWo teraz od nas zobowlitZania na kwot~ 800 tys. $, to jest to 

wykluczone. MoZe dla Patistwa nie jest to istotna surna, ale cllii has jest. Zanim wejdziemy w 

jakiekolwiek zobowi~e. musimy sfinalizowac umow~. k:t6fit omawiamyjuz od dlu:t.szego czasu. 

Chcemy wiedzie6.jak obie strony stoj,wedlug tej umowy. Nadil istniejl\.r6i:.nice zdail. Cbcialbym 

wY.jaSnic te romice. zanim ¥~m6g1 naszemu cialu Wykonawei.emu zaIeci6 pOdj~ie Zobowi~a 

na taIat skal~. Chcialbym wi~c, aby Pa.6stwa odpowiedzieli na kwestie, kt6re przedstawil Arie Edelist 

na pocz:ttku spotkania, reasumuj,c jest to Pailstwa oopoWiedZ na te uwagi. 

ZOzula: Japrzyjl\.lem to. co zostalo powi~~e. Ch~ powiedzie6, :t.e mySmy ten projekt bud:i.et 

przedstawili miesil\.c temu. Zrozumialem. Ze teraz otrzymamy j8kis szacunek, cen~ uwagL Jak 

rQzumiem, rue mamy tcraz takiej odpowiedzi. Mamy zapeWllienie, i:e ~emy well 

dofinansowanie na rok, to zapewnienie padlo chybajuz. na naszYin pierwszym spotkaniu, my. -

chcielismyje'sprecyzowac. To nie jest kwestia ilo§ci zloi:.onych WnioskOw, ale kwestia struktury. 

Koszty stale na £ok to jest 560 tys.• koszty wyposai;enia biura to jest 80 tys., to jestrazem 640 tys•• 

kt6re s'lpotrzebne. t.eby t~ strukt~ stworzye. JeSIi nie uda si~ nam w pierwszym roku zloZyC 800 

wniosk6w. tylko 400- i przygolowa6 warunki do zloz.enia pOiiad tySil\.C8 W nast~nym roku, to ta 

struktura jest wlaSnic 118 to potrzebna. Tu chodzi 0 zainwestowanie w stworzenie aparatu, kt6ry 

~dzie sldadal te wnioski. a dopiero potem kaZdy wniosek kosiihije jakieS pienil\.dze. Nieza1ei:.nie od 

iloSci zloi:.onych wniosk6w, chodzi 0 stworzenie aparatu, ktOry ~e aparatem Fundacji. Podobnie 

jak p. Lavi, ja lei:. nie ch~ podejmowac decyzji. ktore S\niewykonalne. Rozwruem, te motecie w 

jakimS czasieodpowiedzie6. co do konkretnej sumy. 

13 

http:tySil\.C8
http:bud:i.et


Lekct: Jei;eli mogee cos wyjatnic. p. Lavi zaprezentowal bez m6Wieniil 0 konkretnych kwotac:h 

bardzo pozytywne stanowisko. Moina powiedziee, -re nawet zro5il Irnlk do przodu. bo jeSli m6wi sil( 

od 400.do 600, to zwylde rna si~ zgod~ na 500. Nie jest t9 zobowUtzanie. Czy twierdzicie, :tc bez 

ostatecznego zobowi~a co do odpowiedniej kwoty, nie ¥iieGie aalej dyskutowa6 tadn:ycb 

kwestii? 

Wislicki; Chcialbym trochf( wr6ci6. Wchodzimyna taki spos6b dysIQisji, ktory jest bardzo trudny. 

ale zaczyna mi sif( podobac. Zawszew historii naszych spotkalijest tak, Ze ustalamy coS na 

spotkaniu, jesteSmy sZC2'.C(Sliwi~ :teSmy do tego doszli, po czym piiiWSzy punkt n~ego spotkania 

kasuje wszystko. co :teSmy ustalili. Na ostablim spotkaniu w JerozoJimie powiedziemmy. tc swna 

800 tys. S to jestwYWDf.ona i Sensowl1a cyfi:a, to niejesljakis ksifCZYC, w porownaniu do bilans6w. 

kt6re podalim"y na pierwszym spotkaniu w botolu Bristol na dwaaziiScia lat. Po dntgie m6wimy 

dJacz:ego potrzebne jest nam WlRO. Z 1rzech pow0d6w: z powodu doSwiadcz:enia, know-how. i 

oczywiscie z powodow finansowych, poniewat gminy nie majttpieni~zy, t.eby same to uruchomic. 

Ja dalej si~ ztym zgadzam. Tcraz dochodzimy do takiego wnioslW, iC jeZeli chodzi <> biura. to my 

..	s~:.\'ot7.ymy to w Polsce l1a bazie polskich specjalistow. trudllO wi~c m6wic 0 know-how. Je:teli 

~hodzi o·\Vasze doswiadczenie w tworzeniu fWldacji, to caly czas Ilczymy na to; i nie mot.emy 

dOC7..ckac si~. Jet.eli chodzi 0 piclli<t<.lze. to zobaczymy. He b¢zie '\vnioskow. Nmn chodzi 0 to, Ze 

jezeli chcemy budowac zaufanie, to nie b6jmy siee uzn8c 800000$ JaKo pozyczki oa pocZt\tkowll 

fonn~ odzyskiwania tak wielkiego majlltku. Ja uwai.am, te to Sq nlale pieniqdze. JezeH my bUdujemy 

. zaufanie, to znaczy budujmy je pozytywnie. ezy slldzicie. Ze p. z.oztila pojdzie do gmin i powie, Ze 

byto drobne nieporozumienie, bo mysmy mowili 01400000, a b¢zie 400000, a moZe pOiniej trochl( 

wi~cej. To nie sqpieniqdze dla 113S, ale dla organizacji. ktorajest zlofOna z gmin w Polsce i 

cztemastu organizacji zydowskich na swiecie, ktOrajest reprezentOwana ptzez WJRO. Wszystkie 
. 	 . .... ~ 

liczby PanOIl1 przekazane. m6wiliLjakie pienilldze ~dl:lpotrzebne fia pierwszy rok. Jet.eli Panstw<> 

UWR:taj&, ze te liczby Sq falszywe albo niedobre. to przedstawcie irme liczby. Nie cofajmy siC(. 

Leket: To jakajest odpowiedi 1l.a moje pytanie1 

Zozula: Z jakis 'przyczyu dostalism:y od p. Laviego pozytywny przekaz, a nie precyzyjnllodpowiedZ. 

Mysmy podeszJi do tego budZelu bardzo powatnie, on nie jest zawytony, ani przemaczony do 

targow, lylko takjakbySmy byH partnerami Okazuje sifC, Ze.ta suiiia zgory jest przez Was 

postrzegariajako SWlla do ptzetargu. Pewnych rzeczy nie moZDa UoDic polowicznie. Nie wstan~ i rue 
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odejd~ oatomiast chcialbym uslyszee, kied.y my mo2'.emy miec koOkretnll odpowiedZ. Caly ems 

mielismy wrateDie,-Ze rozmawiamy z pot~organizacj~ i dlatego my wlaSnie z ni~ rozmawiamy. 

PrawdfC .m6wil:\c teo sp6r zachwial moimi przekooaniami. 

Sultanik: Rozumiem. Ze jest dobra wola. Nie zga.d7.am sifC z fjiDi, kt6rzy mys_l~ t.e albo 18k. albo Die. 

Ja lRl<W(, t.e odpowiedZ p. Laviego byla pozytywna, co do tego; Ze [UO] zobowil:\Zllje sifC dac 

poZyczk~ Fundacji na biuro i na rozpoczcccie <bl.a1alnoSci. Sumajestjeszcze do om6wieoia. Nikt z 

Was nie mot.e obiektywnie powiedzie6. t.e ~e tyle i tyle WDiosk6w w przyszJ:ym roku, wi~ 

musicie postawic si~ w naszej sytuacji, ldedy podstawl'l szaCl.lDltOw jest Hose wniosk6w z 

poprzedniego roku. Uwatam, te, wzi~wszypod Uwag~, it_byia to Odpowiedi. pozytywna, 

powiwuSmy teraz dalej dyskutowac, bo bez podpisania umowy iiie rna tadnego zobowi\Z8llia. 

Poszlismy trochC(naprzOd, dyskutujmy wifCC punkty zaproponowane przez p. Edelista. Jakie lRl 

punkty dotycztlC6 umowy? 

-Edelist: Na przykJad drugi punkt: organizacja pracy restytncYjDej; To jest najbli.t.szy punkt, kt6ry 

moim zdafliem, rna bye rownolegly do budi:etu. 

_	Kadlcik: Wydaje mi siC(, Ze moZe Die tyle jest to dyskUsja tecluU.c2:na, co nie majl:\C8 podstaw.

Dlatego, Ze jet.eli mowimy 0 konkretnych pieni~h i wyko~u konk:retnej pracy 

restytucyjoej, to ja Die wyobrai:am sobie,jak mOZemy rozmamat 0 organizacji restytucji, striete 

technicznie,bez ustalenia, co my mamy. 
~ 

Edelist: Nie zgadzam si~. Organizacja nie jest tak bardzo zaletDa od budtetu. 

Kadlcik: Niedawno odbylo siC( koJejne zebranie Zwi¥lru Gmin i po raz kolejny przedstawiciele 

gmin wypowiadali siC( na rome tematy.la mySlC(, Ze dyrektoroWi ZOzuli, jako prowadz.2tcem.u 

negocjacje, hC(dzie szalenie trudno oa nastf(pnym zebraniu powiedziec: my juz mamy wszystko 

og6loie omowione, tylko jeden drobiazg, nie wiadomo,jak to ~e do kOOC3 wygl~dalo z tymi 

pienictdzmi. J ak p. sl:\dzi Panie prezesie. jaka ~e reakcja za.f'ZIldu oa taki elaborat? 

Szadaj: Sprawa wygll:\da tak. t.ejesli chcemy zrobi6 restytUCjii to musimy miee pieni~dze,je:.teli 

wiC(C oie ma pieniC(dzy, to nie Ina restytucji. Pi~ lat to jest bardzo malo. JU± zostaio trzy i p61. 

Kotulsld: Jedno mam pytanie. Mam tu wykaz p. amba.sEld.6ra: IG8k6w, Dalib6r21. Gmina 

krakowska jest na krok od odzyskania 1700 metr6w w centrum. Krakowa. 0 jakich pienUtdzach 

mowimy? To s~DiewyobraZalne sumy. 
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S:z:adaj: Panowie, ~zumienie tutaj, a przekazanie gdzieS indziej. gdzie nie bylo atmosfery. to dwie 

rome rv:czy. Zawsze rn6wiliSmy, Ze jeteli nawet skonczymy z cali\. restytucjtt, i ~emy 

przekocumi, Ze odebraliSmy vvszystko. to oplaca sice zostawic grupy, kWre'nadal ¥ttszUkaly. Jet.eli 

weirniemy niajtltki, kt6re dotychczas odzyskalismy, to te1: wedlug mrue. przekraczajtt,surnfb 0 k:t6rej 

my lu m6wimy. 

WiSlicld: Pan prezes powiedzial 0 zasadniczej sprawie: atmosfem mi~ nami i rozmowy w tej saU, 

majtt, sice nijak do moZliwoSci paekazania tego calemu ZwiQ..Zkowi. Jezeli p. Zozula powie Da 

zebraniu ludziom. k:ttSrzy go wybrali, t.e dyskutowal z WJRO i pieiWiZy punkt na temat kapitalu 

zaloZycielskiego dyslrutowalUmy caly dzien, i nie doszliSmy do porozumienia. to pomimo 

najszczerszych ch~i ludzi. ktorzy tutaj siedza\, nie rna t.adnej moZliW{)~ci, Zeby cokolwiek byto dalej 

zrobione. Tak sarno, jak p. Sultanik powiedzial, t.e nie mote z tym. bilansein, kt6ry przcdstawiliSmy 

. na pierwszym spotkaniu, p6j46 do swoich ludzi w USA, bo go wysmiij," 

Lavi: Musimy r0zr6:tnic mi~zasileniem budZetu na dzia~ Srodkami pi~ymi a 

stworzenierl:l mechanizmu, kt6ry umotIiwi sktadanie wniosk6w vi spmwie restytucji. WJRO wetmie 

.na .siebie odpowiedzialnosc stworzenia w Polsce mechanizmu, k:t6ry bttdzie dotyczyl wszystkich 
\ 

dziabui reStytucyjnych. Podejmierny ryzyko finansowe tego pr:zedSi~t(cia. Wraz z PaDstwem 

w}ibierz.emy dyrektom i jego wsp61pracownik6w. i uruchomimy proces restytucyjny. Dla tych cel6w, 

wspomoiaJemjut wczeSniej pewlU\ kwotCC. mggee bye bardziej elastyczny, moZe bye przeznaczone 

50 tys. $ na pierwszy rok. Nie chcee podawae tadnej kwoty przed przeanalizowaniem moZliwoSci. To 

byla pierwsza sprawa finansowa. Druga spmwa odnoSnie finans6w, k:t6ra zostala wspomniana przez 

Patlstwa, m6witl~ 0 kwocie 800 tys. $ - rue chcialbym podejmoWllc zadnych zobowilp".Bil co do tej 

kwoly do momentu, at. mechanizm, 0 kt6rym wspomnialem. paygotuje podstaw~ i da nam banlziej 

dokladntt oconee, co maZe bye zrobione i jakie &¢ll. tego koszty. Mam pewien pomysl, wyznaczenia 

zespolu profesjonalist6w i zlecenia im zadania przygotowywania WiUOsk6w w kilku 

wojewOdztwach. Razem zadeCydujemy, kt6re wojew6dztwa bccdttpoddane pr6bie. BC(dzie to 

zewn~trz.ny wykonawca. To ws1cate nam. ite potrzebujemy pieni~ na l()()o"lS00, czy 2500 

wniosk6w. Podsumowujtlc. stwierdzam, t.e mamy wolce. by sfinansowac utworzenie mecbanizmu, i 

bf(dziemy kontynuowac dzialania restytucyjne, zgodnie z zaleceniami i ocenttdzif(ki temu 

mechanizmowLTo bylby wldad finansowy WJRO, kt6r~go nikt nie moZe zakwestionowac. 

Zozula: To jest calkiem nowa propozycja.... 

16 

http:zewn~trz.ny


Kadlcik: Jest to zupelnie nowa propozycja, bardzo nieoczekiwana; chyba dla Wszystkicb. Prosze( mi 


powiedziee, czy ja p. ambasadora dobrze zrozumialeRL Rozwniem, ze przed rozp~iem prac 


legislacyjnych zwUtzanycb z FWldacj~ Patiska organizacja jest gotoWa powolae razem z nami zesp61 


ludzi, kt6ry zajmie si~ pr6brue problemem restytucji na obszane kilkii wojewOdztw i to bctdziedla 


Zwi,-zku ewidentrutoznala\. dobrej woll ze strony W JRO, kt6re jest gotowe, nie rnaj,-c 


zarejestrowanej FWlClacji, poka2"B.c, :t.e mo:t.e zrobic coS takiego. Czy to jest tak? 


Lavi: Powto~ wi~. My moZemY sfinansowaC zesp6J. kt6ry przygotuje mechanizm na dzialania 


restytucyjne, moZe to bye na rok, na dwa. To byloby, powiec1zmy, SO tyE. na rok, ajeteli bf(dzie 


trzeba, to 10.0 tys. w dwa lata, teby ten zespOl pracowal, to ~czy, my razem z Wami ~emy 


szukac dyrektora i zespOl ten bC(dzie wsp6Jpracowal z dyrektorem. 


Zozula: la rue bardzo rozumiem, przecieZ my mieliSmy stworzy6 nie zesp6l na jednO wojew6dztwo, 


ale s~ oa cabt Polsk~. Pan wsporonial 0 zespole, k:t6ry by robi! program pilotat.owy. Pan mOwi 


rok, dwa lata, i z tego rna wyn.i1<mtc co jest w calej Polsce. ale my .mamy w ogale trzy la~ 


Lavi: Stwan::Yc taki mechanizm, czy zesp6l. ktOry rna przygotowaC WSZystko, co tIzeba. Ale w 


ca1ym kraju mamy propozycj~, t.eby zatrudni6 ludzi, kt6rzy ~pr8.eowac nad kilkoma maj¥kami, .. 


mbaczymy jak oni dzialaj,-w tych wojew6dztwach. To ~e drup c~c propozycji. 


Kadlcik: Czy zamias~ wydawac 800 tys. $ rO(fZll.ie, moma by dac su.ffi~, kt6ra jest zoacznie 


mniejsza? 

-, 

Lavi: To jest inna rzecz, ocIrt<bna od udziaru w FundacjL 

Zozula: Nie rozumiem. Czy my tworzymy dwie struktury? "Seed rriOneyH potrzebne ~na 

podstawowe wyposatenie Fundacji. a nie restytucji: zaloz.erue biura. etc: Teraz rozmawiamy 0 
1 

funduszu oa I"estytucjl(: 

Lavi: To jest inoy fundusz? To ~ inne pieni~dze? 


Zozula: No talc, czym innymjest zorganizowanie Fundacji. a czym mnymjest fundusz na restytucjl(. 


Lavi: 1a to okreSlam slowem ,,mechanizm". ktOry rna uruchomic Fulldacj((. 


Zozula: To jest w P012'4.dku, to jest wyposazenie wsbtPne Fundacji, ale to nijak. nie sfinansuje dziaJafi 


restytucyjnych. 


Lavi: Moment, a potemjest kolejny etap, czyli etap restytucji. Ten pmjekt restytucji to byla druga 


CZf(SC propozycji. Szukamy kilku profesjonalist6w, ktorzy b¢,-pracowa6 w kilku wojew6dztwach. 
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przez szeSc miesi~y przygotuj,wnioski 0 to, 00 chcemy odzyskac. Zobaczymy wteciy, ile to 

kosztuje. 

Kadld)c.: A jetcli ten system Die wypali? 

ZozuJa: Moment, czy ja dobae rozumiem, t.e Fundacja zoajdzie taki zesp6l, kt6ry zostanie 

zatrudniony na pOl roku do sprobowania. Czy ja rozwniem, t.e cali organizacja w caIym kraju czeka 

DB rezu1taty tego, co sill: ok:a:i.c w cUtgu szeSeiu miesicccy, i t.e to bfi:dzie miemikiem. tego, co ~e 

robita, jak ~e zorganizowana restytucja? Niekoniecznie? To rozWiliem. t.e to ~rzeczy 

rownolegle. Organizujemy wedlugjaki§ zaIo~ Die upieram si~J Zi Wec:llug zaloZel\, DB kl6rych 

opieQl siC( ten budZet; oc.zywiScie mot.emytylko teo~e dyskutowa6 te zaJot.enia, opi~ site 

na praktyce,jakl\.mamy oraz mote DB Waszycb. doswiadczelliacb,jak hudowa6 organizacjc. Pan 

m6wi, tcby opr6cz lego, spr6bowac jnkiejs innej metody, kt6ra mQie okA~6 !'li~ lepsza, i wtedy 

ewentualnie przeniesiemy jl\.llll og6lt'Ul organizacjl(. Czy ja to dobrze rozumiem? 

Tak? To w por:z.1.4ku. ale to nie zn:Uenia faktu. Ze na og6l.rutorgari.i~Gj~ potrzeba jakiegoS budZetu. Ja 

nie naciskllm na to dlatego, Ze ch~ te dwic r7..ecz.y p[7..eciwstawi~, Peere bytoby przeprowadzenic 

..pilotaZu i wyb6r naj lepszej, llajwydajnicjszej organizacji i zastosowanie jej ws~dzie. Ale my mamy 

tylko ti-zylata. Motemy udoskonalac, zmieniac t~ organi7..acj~ w trakcie, ale !lie motemy.cz.ekac. 

JC:7..cii ja lcraz powicm przewodnicZ<lCytll gillin, tc talc naprawdfC iliy iiic b~zicl1lY me orgallizowac, 

tylko hadac, jak to ma bye zrobione, to om powie~mi: dzi~jemy bardzo. ale my potnebujemy. 

:z:eby ta organizacja byla robiona. Jeteli nie mOZemy dogadac si~, ani miee budzetu, ani skorzystac z 

pomocy WJRO, aby wykorzystae te trzy lata, to zorganizujemy sobie to sarni alba wynajmiemy 

biuro adw9kackie. To me jest dobre rozwi14.zallie. 

Lavi: My mamy grup~ ludzi, kt6rzy ~pracowae maemie lepiej niX firma prawnicza. kt6rej 

trzeba ~dzie placic prowizj~. 

Kadlcik: D18czego ta propozycja pojawila sitr w tej chwili? 

Zozula: Ja rozumiem, Ze Pan ma na zapleczu druZyn~ A,jakieS wk=force. Pan r:zuca propozycj~, 

kt6ra oczywiscie mote bye wypr6bowana, i mote sif( okazae swietn::t.propozycjl\, dobrz.e jest malezc 

najlepsZl\. metodf(. ale. to nie moZe powstrzymywac calej reszty, te g~emy cube DB owe wyniki. 

Levi: Te gminy, z kt6rymi Pan rozmawia, mog\ bye w pierwszej kolejnosci do tego pilotatu. 

Zozula: Za 50 tys. $ rocznie, za 100 tys.'/ 

Lavi: Za 500 tys. $. My chcemy do roboty, my rue chcemy... 
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Zozula: Panie am~sadorz.e, trzy miesi,ce temu prz.edstawiimmyjaids projekt organizacji, 

wynikaj,cy st~d budZet. Ten projekt do dzisiaj w i:aden sposOb iiie zostal merytorycznie 

zakwestionow311Y. Nie twierdztc. te on jest idea1ny. To mam propozycjf2, tebySmy ustalili sobie 

term~ kiedy ci ludzie z druZyny A przedstawi~jakis konkretny projekt,jak to rna by6 taniej i 

ocenimy to na c;dose. AlOO. jeteli to rna bye program pilotatowyj to z radoSci~witamy 1aIat 
inicjalywf2 ze strony WJRO. ale to nijak nie mote powstrzymywic wdroZenia struktury w calej 

Polsce~ Bo marny tylko tnylata. 

Zozula: Jaka odpowiedi. nie bylo propozycji. Nie byto pytaoia.l1ie bc(dzie odpowiedzi. 

Lecket: ZOzula, Die motemy udzielic Warn odpowiedzi dzisiaj, moZemY jutro, mam wi~ pytanie. 

czy chcecie kontynuowac, czy te:t odlotyt to do jutra? 

Zozula: Oczywi§cie. Ze do jutra. 

Lavi: Ale polo~ odpowiedzi maciejuZ dzisi~. Pierwsza ~ to byla. i.e moZemY utworzyC 

mechanizm dla UIUchomienia Pundacji (lokal. zatru.dnienie ludZi. profesjonalist6w). Na pierwszy rok 

b¢ziemy w stanie wylotyc 50 tys. $, na dwa lata - 100 tys. S. Co do drugiej ~j. dzialalnoSci 

sciSle zwit\.ZBllej z restytucj~ marn ~propozycj~ 

Zozula;PieIWSU\.~cprzyj~li§my do wiadomoSci i rue byJo ftdhej dyskusji. Ja rozumiem, t.e t.8k . 

jak ustatilismy w lerozolimie. Wy jakos obliczyliScie. i.e ~dzi.e to He; kosztowac. maciejakiS 

projekt organizaeyjny. Ze Wy te koszty za'!?ezpieczacie. chtcfiiie ZobaczylibySrny ten projek:t. ale to w 

og61c rue rna problemu. 


Kadlcik: Czy ludzi do tegomechanizmu rna Pan ambasadoifiij VI Polsce? 


Lavi: Talc:. 


WiSlidd: Z· piCfWSZl\.c~cUtzgadzamy si¥. 


Zozula: To druga czeka dojutra. 


14.12.1998 . 

Edelist: Zakonczmy kwesti~ statutu. lest prosba Swiatowej Feaeracji Zyd6w Polskich. aby 

zostala wymienionajako jeden z tUndator6w reprezentpwanych prz.ez WJRO. Go~co popieram t~ 

prosby i wydaje mi si~. Ze bf(dzie to r6wniez dobrz~ wygl¥lilQ dla wladz polskich. 
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Zozula: Chcialbym tylko wiedziee, czy Federacja nie jest czlorlkiiin W JRO? Jeteli nie, to 


oczywiscie nie ma problemu i moZe bye wymieniona. 


Sultaqik: Rozpoczynamy najwaZoiejSZll c~e posiedzenia. Odaaj~ glos p. Edelistowi. 


Edelist: Pornewat nie uzgodniliSmY upIZed.nio co mam powiedzlee. przepraszam z g6ry, jcteli. 

~~ uwagi moich koleg6w do tego co powiem. 

WJRO wyraZa gotowoSC finansowania pmcy restytucyjnej do wysokosci 500 tys. dolar6w W 

formie potyczki nieoprcentowanej. Finansowanie ~dzie si~ odbywalo stosownie do sldadania 

wniosk6w i odbierania mienia. Wj~ te Andn.ej kiwa glowfli wiim 0 co chce zapytac:.co 

b~zie jak na pocZ\tku nie ~zie wniosk6w? Nie takaj~t intencja. Jest wyrainie powiedziane, 

i;.e chodzi 0 finansowanie pracy restytucyjnej. Jci;.eli jest nieszc~§eie, i;.e nie 111a restytucji,lo nie 

mH finansowallia. Propouuj~, tebysmy usiedli w mniejszym zcspole i opra:::owali dokladne 

sfonnulowanie; to ma bye budi:et. 

Zozula: Kiwanie glowa to jest malo powiedzianc. To jest absoluina zmiana w stosunku do tycb . 

deklaracj~. kt6rc mielismy. Rozumialem i mialcm tladzicj~, t..e Wy to rozl1miecie tak samo, it 

wkladem WJRO b~dz.ie slworzenie trwalej struktury, pomyslan(ij na caly proces restytucji i 

pracuj<\.cej na jej aeez. OC7.ywiscie na poczli\.tku wymaga to wit;:kszyeh kO$ztow, aby zastl4Pic tit 

partyzantk<c. ktorf\. my (craz robimy kompteksowym mechani7.n'mni, aparatem, klory bt;:d.zie na to 

pracowal. Jest mniej wi~cej wiadome, ze 3.1ata to jest termin na skladanie wniosk6w, a nie na 

restytucjc;:, nie na odbieranie, w zwili\.uU z tym wi<\.zanie finansowania nie tylko ze skladaniem 

wniosk6w • ale z odbieraniem mienia, to w og6te jest zad:.ni~cie; to my nie mamy po co 

rozmawiac. Takie srodki to my znajdziemy sami, to nie jest pi'oalein, srodki na takie dzialanie. 

W tyro momencie, mog~ tylko powiedziee, Ze moi:emy jedynie to stanowisko przekazac 

ZarZl\.dowi. Nie jestem w stanie tego dyskutowac. Zamiarem na.szym bylo. tak caly czas to 

rozumielismy, r6wlliet Wasze sta.llowisko - je:teli fIe to trudno, Ze mamy stworzyc w tej fundacji, 

nie pay gminach, a w fundacji. aparat, kt6ry b¢zie sruzyl wykonaniu calej pracy restytucyjnej, to 

waczy zrobienie banku danych, zlo±enie w odpowiednim czasie wszystkich mozliwych 

wniosk6w, zajl(cie siC( obslug<\. praWlUl tyeh wnioskaw, stworzefiii fachowego aparatu do 

negocjacji, aparatu, ktary b¢zie dzialaljeszcze po okresie sldaclanta wniosk6w. bo przeciez. 

restytucja ~ie szla dalej -' trzy lata to jest tylko skladanie W1iiosK6w itd.) itp ... Je.teli mamy po 
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prostu otrzymywac tylko jakieS raty na przygotowanie wnioSkow. to W ogole jest nie 0 tyro 

rozmowa. 

Edelis~: Ostro powiedziane: to my pOjdziemy do ~du... 

Zozula: To nie jest kwestia wyostrzenia. to naprawdl( jest iiina propozycja. 

Edelist: Daj sobie wyt!umaczyc. Od pierwszej chwiIi. masz raCjec. by!a mowa 0 tyro, t.e fundacja 

si~ podejmuje caJej pracy, i te WJRO stoi za blpraQ\.. Tego wgdy sil( nie negowalo i przez to co 

ja powiedzialem na pewno nie jest negowane. Przyszedl pan Aiidrzej i powiedzial: ,.me, my 

:Utdamy sumy, nie zgadzamy si'2" Gdybymja by! na waszyrii nuejscu nie ~dalbym sumy, ale 

powiedzieliScie: nie, nie mamy wystarczajllccgo zaufania, widoczne, chcemy sumy. To co dzisiaj 

dodalismy do tego co byto powiedziane to: nie mamy rady; nte wygodnie jest nam operowa6 

sumami. Powiedzielismy, Ze stoimy za tym, ze fundacja ~e fuiata zalatwiac co trzeba i to nie 

wystarczylo, tylko zaZl\.dalisCie sumy. To powiedzielismy duslaj sUffif(. ale jak ja mowil( sumf(, to 

nie mogl( powiedziec: macie 500 t15. $, stop. Jest zupeinie jaSfie. te to nie bylo to, co ty 

zrozu~ateS. To nie znaczy, Ze jak nie ma dochodow. to si~ Die daje tego. Ale musi bye jakies 

zastrzetenie. te nie damy 500 tys. $ jak me b¢zie tej pracy reStytucyjnej. to jest zupelnie jasne, 

tak to trzeba rozumiee. 

Leket: Jeteli mamy patrzeC bardzo obieldywnie to jest to dziwna sytuacja. WJRO, wodpowiedzi 

na Wasze propozycje jest gotowe wlozye Srodki konieczne do uruchomienia mechanizmu i 

dodatkowo do 500 tys. $ na cele bezposrednio zwillzane z dzialaniami restytucyjnymi. Ta 

propozycja. k:t6rll przedstawiliScie jest w naszej opinii bard.:iO priesadna i z w6bf:pos~wania'w 

procesie restytucji poprzez ZD8CUlce wsparcie finansowe . 

. Zozula: Nie uozumialem. Pros7A2 0 powtorzenie. 

Leket: S~ dwa elementy odpowiedzi: nasze przekonanie, te to jest przesadne ito, Ze chcemy 

ruszyc jak to jest roozliwe najszybciej ze znacZl\.cym wkladem frnansowym. 

Oczekujemy od Was pozytywnej odpowiedzi. Mozecie kontynuowac wyratanie opinii, Ze to nie 

jest dosyc. Moje zalozenie jest takie. Ze w momencie kiedy zOstiiiiie ustanowiony mechanizm, 

rozpocznie si~ praca zwillZ811a z restytucjll- jesz.cze nie zdefmiowaliSmy co to znaczy dzialalnosc 

restytucyjna, czy to np. b~dzie zwbtzane z zakupem komputcrow, to wszystko musijeszcze bye 

okreslone. W miar~ pracy. pay osi~if(Ciu pewnego etapu, na k:t6rym okate sil(, te konieczne 81\. 

dodatkowe srodki. a wYllik naszej pracy b/(dzie pozylywny, to osoby uczestnicZllce, i my i wy, 
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h~1\, pierwszymi ahy z.wr6cic sif( do WJRO 0 dodatkowe §rodki. A je:ieli wynik ~e 

pozytywny. jestem pewien, Ze iell uzyskanie b~zie latwe. Ale je:ieli ktos oCeruje Warn pol 

milion, $, nie odrzucajeie tego, to bardzo dziwne. Wezoraj usmiechnt\,lem sif(. kiedy mowileS. Ze 

si~ targujf(. 1 teraz powiem, dlaczego. Jeteli Sft dwie strony: jedn.a daje pienil\,cize. a druga 

otrzymuje, targowac sif( moZe ta, klora otrzymuje, a nie ta , ktom i:Jaje. Ale nie twierdzcc. Ze Wy 

czy my si~ targujemy. Twier<:lz<! tylko, Ze jest rotniea pomi~Waszym pogl'ldem na to jakijest 

ten minimalny wldad. a naszym. 

Leket: Zakonczymy nasze spotlalnie wnioskiem uzgodnionym. ilWierdzeniem, :ie rozwhp:a1ismy 

wszclkie problemy i slwicrdzeniem, Ze I'undacja b((dzie podejmowata kolcjne kroki w zakresie 

swojej dzialalnosci aby .illZ od przysztcgo tygodnia znc7 ...1.c prae~j zeny wspolnie opracowac 

sz.czegolowy budZet dotyc7..J\.ey wszystkieh wydatkow i moZe wtedy bf(dziemy zmierzali w 

kierunku zwi~kszenia pozyczki. Wydaje mi siC(. ze je.sli zaczllieiily praC4( to da sif( nam6wic 

WJRO na dodatkowe srodki. 

Lipman: Chef( powiedzicc, Ze caly czas traktowalem wszystkicli jiik llloich najlepszych hraci, 

uwai:atem , te wszyscy ehccmy tego samego. Teraz czujC(, ze rGuirilY cos od nowa i do tcgo 

gorzej. Jestem fachowcem od Fundacji. Nigdy nie slyszalem, zeby fundatorzy sldadali pieniqdze 

na raty 7""tCzynamy cos nowcgo i gorszego. Uwai:.am, ze skoro bylo ustnlonc, :.te wplynie taka 

suma pieni~dzy ii moma praeowac peln<lpa~(fundament betonowY, nie piaskowy) .. .idziemy do 

tyro, a cheia!em isc do przodu. Gdyby nam nie chodzilo 0 to, :.teoy oildowae z Wami Zydarni, 

kt6rzy pochodnt z Polski to ja jeszcze jestem dostatecznie mocny i iilog1bym tych pieniC(dzy dac. 

Pros~Was abysmy sicc w niczym nie coCali i wypelnili wszysU~oJ co zostalo uzgodnione. , 
Wislicki: la, osobiscie zgadzam sift; ze wszystkim. co powiedzial pan Lipman. Wytr<lcacie drodzy 

Panowie bardzo szybko wszystkie argumenty, kt6re mieli zwolennicy Fundacji nastft;puj<lcym 

sformulowaniem: ''To nie wy dajeeie pieni:t,dze". MY si~ z tym absolutnie nie zgadzamy. Wy 

dajeeie pieni~dze sobie i nam. Te pieni:t,dze S<ltak sarno pod WasZ1lkontrol~jak nasZ1l. A po7..8. 

tym to s<l niedu:te pieni<tdze, Panowie daj<t sobie pieni<tdze, zeoy stworzyc Fundacjf(. Zgadzam siCC 

z tym, co powiedzial pan Leket zjed.n:t uwag:t,: my Iobimy takie prZedsift;biorstwo. ktore rna 

zbudowac statek za 2 mln $ a zaczynamy z 500 tys. i potem si~ Zastanawiarny sk<td wzi<lC resztf(. 

Panowie, pieni4.dze po winny bye adekwatne do pracy jakama by6 wloZona: w restytucjcc.Ja to 

powiedzialem pierwszego dnia: macie know how, dajeie to know how na sto1. MoZe maeie takie 
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genialne pomysly, te te 800 tys. nie ~dzie potrzebne, bo adwokiCi i geodeei ~:Il pracowae za 

darmo. 

1a te~ mam propozyej~: Panowie, my jesteSmy Gminy, kt6re eD.Ctl z Wami organizowa6 

Fundaej~ -zorganizujcie ~ FundacjC(. 

Lavie: I co zgadzaeie si~ z tym? 

Zozula:Zorganizujcie te( FundacjC( i wtOOy si~ zastanowimy 00 ao niej wnosimy... 

WUlicki: Dajeie projekt i odpowiemy Wam w cil\8U trzech tygodru. Czekamy na projekt 

organizacyjny i budZetowy Fundaeji, kt6ra hC(dzie mogla bye pokryta przez fundusze, kt6re 

W1RO pozyeza Fundaeji. 

Lavie: SlysZl( PBlistwa rozgoryczenie. Nie wykluczam tej m.otllWoSci - przejC(Cia organizowania 

Fundacji. Akceptujemy nawet 4 tygodnie, poprosimy 0 prop6ZfcjC( Wasza i porownamy z nas~. 

MoZe Wy zaakcepn.yecie nasZ8, a my WasZ1\.. Nie chcemy i8IamYwac tego systemu, cbcemy 

kontynuowac aby zakonezyc. 

WiSlick.l: ProponujC( aby w trakcie praey Panowie brali pod uwagC( realne moZliwosci koszty 

rocme. ZaloZenia i tezy mWWl byc takie same jak u nas. 

Zozula:JeSli to rna bye profesjonalna propozyeja to musZllby6 naldady oraz sp0s6b oceny ... 
efektywnosei wykorzystania tyeh naldad6w. JeSli to rnajli\. bye Wplywy z restytueji to ezas 

minimum to 1 rok. 


Lavie: MoZe jut 3 lata. 


~zula: Tak, 3 lata,jak profesjonalnie to profesjonalnie.1edziemy! 


Leket: To jest Fundaeja nas wszystkieh, POwyZej 500 tys.jeif otwarte niebo. Nie cofamy si~ 


tyIko idziemy do przodu. 


Sultanik: MaIDy 100% zaurania do Was a speejalnie, re chcecie to sarno co my. 


EdeUst: Ja~lalem 0 tym: jest katastrofa i nie ma wniosk6w, Ze hC(dzie jakis DOWY 1'74.d W . 
-- - .... 

polsce i anuluje UstawC(. Chodzi 0 to, reby to posWUlc napr:z6d. & 4 tygodnie damy 

wniosek... nawetjeSli ehodzi 0 Umow~ bylyby jakieS luki to i tak idziemy naprzOd. Nie moremy 

sobie pozwolie na strat~ czasu. Chef( powiedzie6 cos bardzo iiieladnego: ja wiem, my jesteSmy 

najmlldrzejsi i my umiemy wszystko robie, jak wszyscy Zydzi iii swiecie... ten budZet musi bye 

opracowany raz...em. 1a jednak proponuj~ ci~losc pertraktaOji. 
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WiSlicki: Nasza strona przedstawila budZet na [ok, bo uwaZamy, 2.i hie moma tworzyc takiej 


wielkiej organizacji i nie zapewnie jej budt.etu na rok. 


Zozula: Dokladnie. 


WiSlicki: Ijeili nie chcecie budt.etu rocmego to maczy, -re oie macie zaufania do wiarygodnoici 


partnera. My walczymy 0 jedno, i gminy od tego nie odSb1Pil\, te budZet musi bye zabeZpieczooy 


na rok. 


Edelist: To jest kwestia wewn~ organizacji Zydowskich. jaka to ~e surna. Co wy 


myslicie. ze jak forsa b~ie na pOl roku to potem powiemy, te usiekamy: ..Czy uwaZacie nas za· 


kretynow ... 


Zozu!.a: Tn padajq same sluszoe mys!i tylko nie wiadoll1o, czemu wniosku nie mamy. W naszym 

budzecie gl6wna suma jest na slwol~ellic mechanizmu. W nasiYiil 6udzccie 7..abez.pieczylismy 

tylko na rok, co jest minimalnie. Po dwoch czy u~ech miesiqcach m.6wicic, te onjest za duty. 

Nowy budtet kosztuje trochiC czasu....Nie da si~ zrobic FWldacji 6eii bud:tetu, kt6ry jest cZC(5cict 

umowy fUlldacyjllej. Pol roku temu w Warszawjc odbywalo siC( posiedzenie Europejskiego 

Kongresu Zyd6w, jeden caly dzieillo byly skargi delegacji z Europy Zachodniej jak to WJRO nie 

wywiqzuje si~ ze swoicn fillansowych zobowictzan. My chcerriY illiic zabezpiec:z.enie, te projekt 

nie utknie z powod6w obiektywnych. 

Edclist: Jednak trzeba wCzeSniej rozwiltZSc sprawl( budZetu, bo inne punkty nie pOjd/t naprz6d. 

Wil(c jest propozycja, zeby jeszc:z.e teraz siadto dw6ch ludzi z waszej slrony i dw6ch z naszej i 

zobaczyc czy moma dojsc do budtetu. 

Zozula: W ciltSll dw6ch godzin? 

Edelist: Mniej. 

Sultanik: Z naszej strony b~ie Leket ija. 

Zozula: Czekamy na Kotulskiego. 

Kadlcik: Potrzeba konsultacji specjalist6w od konkretnych spraw. 

Zozula: My nie szukamy korzysci tylko moZliwosci realizacji prQjiktu. Musimy mowi6 0 

wycenie rOz.o.ych aspekt6w. 

Edelist: Czy jeSli WJRO podejmie si~ organizacji to ta kons~a si~ tak zostanie? 

Zozula: Nie, mozna zmienic. Gdyby to bylo prowadzone ceotftilnie, to mogloby bye mniej biur 

adw~kackich dobrze pol/tczonych komWlikacyjnie. 
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8ultanik: Lepiej, uby czterech ludzi spr6bowalo dojsc do porozumienia. 

Wiadomo, te katdy stara si~ miee wicekszy budtet. a jak dostaiiie mniejszy to stara sice wzil:\.c sUJ.d i 
stfld ... 

Leket: Czy mOZna zakreSUc twe ramy: 500 - 800 tysif(Cy i dftokreSlic to w przyszio§ci? 

WiSlicki: Idziemy w tym samym kierunku ale sice me rozumiemy. 

Wedlug naszej najlepszej wiedzy i uczciwosci stworzyliSmy budtet. Musi byc otwarta linia 

imansowania at do wykonania zadania budZetowego. 

Leket: RzeczywiScie my sift nie rozwniemy. la mam dute doswiadczenie. Wy potrzebujecie 

minimum kredytowego. Rozpoczynamy praccc. Nawet gdy masi, p01owf( sumy 0 kt6rej sice mysli, 

srodki ~ uplynnione w mia~ wdrotenia. R6:t.nita miccdzy nami Jest semantycma a nie 

praktyczna. M6wir;ny 0 podstawie - p6t miliona i moi:emy dySmtowac 0 pozostalych trzystu. 

Wislicki: Tak sice sklada. teja tet. robiCC cale zycie budtety i waiczcc z bankami. I bank od razu mi 

mowi, czy budZet jest dobry czy Zly. leteli w tr8kcie powiecie, ze budtet jest fie 

wykorzy~ywany, to w katdej chwili fundatorzy mogl\. go zatrzyIiiac. Wif(C czego sice tu boimy? 

Zozula: To WJRO da Fundacji ,a nie wy 800 tys. na st61. Dac to maczy zapewnic, te ta suma 

b¢zie. a·nie poioZyc na st61. Jedyna roZnica dla WJRO czy poz-ycZy te 300 tys., jest to. gdzie one''. 

bf(dq, procentowae. Bo tutaj potycza je bezprocentowo, 8 tam moglaby je ulokowac w papierach 

wartosciowych bye moZe. Panowie, 0 czym my mowimy. W ruijgorszyrn wypadku tracicie tylkQ 

tyle, Ze one nie sl:\. zainwestowane gdzie indziej. 

WUlicki: No przepraszam,je§li my przez 3 miesillcc me moZeiii¥ powiedziec czy budi;etjest 

dobry czy zly? 

Zozula: Fundacja realizuje pewien projekt. Jei:eli jest on reaJ.izowany zgodnie z zaloteniami, to 

do tej sumy jest on fmansowany. Nie moZe by¢ tak, te realizacla stanie po sZeSciu miesiq,C8ch. bo 

z jakiegos powodu nie bf(dzie pieniccdzy_ To jest linia kredytowa do 800 tys. Umowmy si~, i;e w 

ramach tego fundacja otrzyma w dw6ch ratach kwartalnych 500 irs. Odyby siCC okazaJ:o, Ze budi:et 

nie jest mniejszy. chccmy mice pewnosc, i;e ta liniajest otwarta, 

Sultanik: Jestesmy bardzo blisko porozumienia. [hebrajski] Tym czasem pezyjmujemy wasZl\. 

propozycjcc, ale to nie jest ten ostateczny budi:et. Po kilku mieS1~ch zobaczymy jak to idzie. Za 

dwa, tezy miesi<lcc ostateczuie z wami zdecydujemy 0 wysoko~ci Dudtetu. 
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Wislicki: Whec podsumujCC: na bazie naszego projektu zostaje otwaifa linia kredytowa do 800 tys. 

Strony twOl'Zl\. fundacj~ i zaczynajlt pracowac. W ci~ kilku miesi~y llAR przekazuje w dw6ch 

. ratach. pan powiedzial. 500 tys.• ja si~ zgac1zau4 500 lys. Strony pmcujll nad stworzeniem 

· realnego popi'awionego budtetu, kt6ry mote si~ zmieni6 w gofC2 albo w d6l. 

Zozula: I ten now)< budZet bc(dzie realizowany w ramach tej linii Jaeijytowej. 

Leket: Zaczynamy chCl\.c mie6 wszystko, a moZe si~ skonczyc tak., Ze nie h«dziemy mieli nie. 

Jesli chodzi 0 ramy.budtetowe, to mOZernysiC( zgodzic na 500 tys. Jestesrny gotowi, aby pod 

· koniec tego dnia zwr6cic si~ do WJRO 0 800 tys. BudZet zostaiiie idefiniowany wsp6lnie w 

rarnach Fundacji. W zatoteniu nie bC(dzierny sj~ kt6cic 0 ten czy tarnten dolar. W naszym 

wsp61nym interesie jest sprawlly budZct. J wtedynie b¢dzie problem6w z finansowaniclll nawet 

jeSli kwota ~dzie powyzej 800. JeSli llie. to niczego bym nie zagwaralltow~1. 

. ZozuLa: Nie rozumiern. 

Leket; JeSli dziaialnosc b~dzie prowadzona kiepsko. co dUZo kosztuje, i nie b¢Ue postl(pOw... W 

naszyrn wsp6lnym interesie sltnajmniejsze koszty. najwi~ksze post<;:py. Plan wdroteniowy musi 

· bye opracowany wsp6lnie. 

Wislicki: Ja jut; nic nie rozumiem! Czy nasi partnerzy, czyli WJRO, rna szansC( otrzymac lini~ 

kt:cdytowCl. 800 tys.? Tak czy nie?! JdliWJRO otworzy nam lini~ na 800 to motemy zacU\c robic 

nowy budtet razem. 

Sultanik: Wi~ zgadzamy siCC. u ten budtetjest prowizoryczny. Czy wy si~ zgadzacie na to, Ze to 

nie jest ostateczny budi:et?! 

Zozula: Tak,ja to moge( powt6rzyc jeszcze trzy razy•. 

Witlicki: W kaZdym razie nowy budtet me spowotni procesu restytucji. 

Zozula: Przy zawieraniu umowy, kiedy Die bl(dziemy jeszcze misli naszego nowego budtetu, a 

jak!ts SW11~ musimy w Umowie zawrzec, to chcemy, uby to byla linia kredytowa 800 tys., kt6rej 

nie musimy w caloSci wykorzystac. Cha;; mie6 t~ gwarancjt< w iiiiiOWie aby mice pewnogc, to 

praca niezostanie wstrzymana. 

Edelist: WJRO otworzy lini<; kredytoWc\.do 800 tys.$. W mi<;dZY"Gzasie dwie strony opracujll 

budi:et. Skonczylismy z forslt. 

WitUcki: Do ciasu ustanowienia Fundacji b~ItPrzek~ane traitsze. 

I pierwsza transza bC(dzie przed zaloi:eniem Fundacji. 
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Zozula: Podpisujemy umOW(b zaezynamy orgaOizowac Biuro R.estytueyjne. 


Edelist: Zaezynamy oddalac siC(. 


Wislic!ti: Jeszcze to musimy podziergac. Musimy za~c praoowac od ram. Jest budi;et 


tymczasowy - jest pierwsza transza budt.etu tymczasowego; Koniec. 


SuUanik: Mazel tow! 


Leket: O.K. Jest Fundaeja. Kto ~ie decydowal na co iWipienil\.dze? 


Zozula: Zamt,d Fundacji. 


Edelist: Przechodzimy do trzeGiej c~ei. ZdecydowaliSmy. Ze cmentarze i zabytki bistoryczne 


id~ do Fundacji. Gdy m6wimy 0 podziale trzeciej cZf(8ci,.p~ aby wzi~c pod uwagC(, ze 

Fundacja bc(dzi.e musiala inwestowa6 aby doprowadzi6 do sytuacji utrzymania zabytkow i 


ementarzy. Wiem, te pracowalo sil( nad ementarzem W C~stooliowie i wlozylo siC( wiele forsy na 


nie. A musi siC( to robie. To jest 1000-1200 cmentarzy. 


Zozula: Nie zrozumialem przesl8n.ia. 


Edelist: ledna ~c to jest 9 wojewOdztw. I tam restytuowane meruchomosei zost.amtprzekazane 


gminom tyeh wojew6dztw. Pr6cz tego ~ filie. Zostaj~ siC(40 wojewodztw. Z tyeh 40 W1R.O 


wybiera dla Fundacji 16. I z tyOO 16 odbiera sil( restytuowane nuenie do warto!ci nieruchomo:ici .·r 


odebranyeh przez gminy. 


Wislicki: W TelAvivie m6wiliSmy tak. W~edy na goO\.co wymySlilismy tak~propozycjC(, ze jest 

dziewilltka, kt6rajest gminna j 4 filie kt6re s~r6wnowaZnikiemjednego wojew6dztwa. 16 

~biera dla Fundacji WJRO my dobieramy do tej dziewi~tki szetc i tujest 1/3 i tujest 113. Taka 

byla nasza propozyeja. DaliSmy tf( propozycjl( na goO\.eo, ze ~u na to, ;te nie moma 

stwierdzic wartosei terytoriOw. Przedstawilismy to ~dowi Zwi~ i wywi~1a siC( BARDZO 

ostra dyskusja. I Za~d spr6bowal stworzyc map~. kto~ehc~ warn przekazac. I to jest to, ns co 

~d zgodzil sil( dzisiaj. 

Zozula: lest to sytuacja, kiedy pierwszy raz od po~tku na5zyeli rokowan, Zarzltd nie do konea 

zgodzil silC z negoejatorami. Zar:u\.d proponuje przedyskutowa6 'tIC map~. Pomaraflczowe jest to, co 

jest proponowane Fundacji, z6lte to, co gminne, a niebie.skie ~ trzecia ev;:sc. Dia gminjest 16 

woj ew6dztw. Niebieska jest ta trzecia eZf(Sc, ktQr~b~my decydowac w trakcie dzialania 

Fundacji. lest to propozycja do dyskusji. 

Edelist: A czy jest ta kwestia, t.e Fundacja dojdzie do wadoje! odebranyeh? 
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Zozula: To jest kwestia .techniki realizacji. Musicie sobie zerkn'lc na tl( rnapf(. Gminy kierowaly 

si~ dwoma kryteriami. Jedno: co jest He warte, drt.!gie: jak. rnajll zaangaZowane prace. Mote to bye 

tematem do dyskusji. Chcielibysmyod was uslysze6 odpowiedt; Pmwd~ m6wil\.c, zasada 

dochodzenia do tej samej wartoScijest niezwylde skomplikowani i ~dzie trudna do rea1izacji. 

To nie lxcdzie funkcjonowac. Zamrozi proces i btcdzie kreowac konflilcty. Wolelibysmy, uby na 

podstawie wiedzy ktorlt made te oceny i to przesuwanie nieruchofuosci w jedna i drugl\ strom~ 

maksymalnie ograniczy6. Prosv;: zauwazy6, ze w wyniku mojej esobistej pracy, Cz~tochowa 

nalezy do Fundacji i proszQ 0 osobiste podzi\;kowanie. Wolelibysmy, zeby Fundacja \\')'fownala 

zgodnic ze .Swoimi przypuszczeniami to, ze dobierze sobie jeszcze jedno lub dwa, :teby w ten 

spos6b wyrownac . 

. Kalman Sultanik: Wasza propozycja stworzY nieporozumienie mi~zy nami. JeSli nie rna 

zasady, ze wartosc mienia odzyskiwancgo przcz gminy i FundaGji jest ustalona na 50%, b¢l\. 

ci~le podejrzenia pod adrese1l1 ludzi z Fundacji. Uwaz.am, i:.e iiiaj~ek nalezy podzielic r6wllo 

1l1i~dzy gmillY i FUlldacjl( . 

. . Andl7;ej Zozula: Propozycja, ktora wydawala mi sif2 dobra, nie odpowiada :z:ar~dowi. a nie ja tu 

docyduj~. Musil1lY wr6cic do propozycj i <mcchanizmu 'l.vyrowna).v6?.cgO>. Jcsli go uruchomimy, 

kwcstia definicji terytori6w jest nUliej wai:na, choe naletalo by jg Qobrac tak, uby zmniejszye 

wielkosc wyr6wnall, pOliiewaz b~dzie to spc.awa trudna i bardzo konfliktowa. 

KaI~an Sultanik: Czy moma by zostawic jedno bltdi dwa wojew6dztwa, uby stanowHy 

n;lienie wspolne na wypadek, gdyby jakas gmina nie dostala swoicn 50% ? Wtedy otrzymalaby 

jakies majlttki z ~ej CZ/i:sci. Dlaczego gminy mialyby nie zgodzic siCC na t~ zasad~? 

Edelist: Jest tu zaznaczonych kilka nowych miejsc, gdzie nie rna gmin. Gmina nie jest 

zainteresowana jakfts nieruchomoscilt, ktora jest wiele warts - dlaczego mielibysmy jej nie 

odzyskac? Musi jeclnak obowil\.zywaC zasada wyrownywania wartosci, bo inaczej nie rna mi~y 

nami wsp61pracy. 

Andrzej Zozula: Nie kwestionujemy koniecznoSci istnienia takiej zasady, czeka nasjednak . 

bardzo skornplikowana praca nadjej sformulowaniem. Rozuniiem,:te wybraliscie sobie 16 

wojewodztw. Okreslcie, w jakim stosunku rna bye to, co·przypadnie gminom i Fundacji. np. 1:2, 

.	czy 30%:100/0.·Czy nie lepiej by bylo od razu wyr6wnac to za pomoCl\ terytoriwn niebieskiego na 

rzecz Fundacji, :ieby obszar przeznaczony na wyr6wnywanie byljak najtIU1iejszy i moZna bylo 
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jak najszybciej taki:e z niego ci~n~c korzysci? Mieliscie wybra6 16 z 40, a z reszty my tet 


wybieramy 16. 


Edelist: Chodzi 0 Zarr, Walbrzych, Lublin i Poznan, kt6ry jest wojewOdztwem w ramach tych 

. ,---
16. Jest tam tet gmina, choe nie uznana przez zwiqJ:Ck. 


Andrzej Zozula: Oni funkcjonuj~na innych zasadach. wedlug ifiiiej ustawy.jako gmiria 


izraelicka, ~ nie maj:t prawa do restytucji. Filia pozna.nska takie prawo ma . 


.Edelis~: KoIejna sprawa - mowilismy, ze jest 9 groin. ktore najpierwodbio~ to, co jest na terenie 

. ich wojewOdztw. Nie rna grupy 9-ciu innych wojew6dztw, gdzie iloS61ub wartosc obiekt6w . 

bytaby porownywalna z tymi 9-cioma. 

Andrzej Zozula: . Te 9 stanowilo dla nas raczej ograniczenie. Jest iz.ecZ:t nie do pomytlenia, teby 

na terenie. gdzie mie§ci si~ gmina. wlasnosc naleZala do kogoS infiego. Jeteli chodzi 0 wartoSC 

mienia na terenie niekt6rych'gmin, to z przyjemno§cil:\. oddalibysmy Fundacji obiekty w Legnicy, 

$zczecinie ... 

Edelist: Ki~y patrz«c na map~. wi~ zaznaczone miasta i cZC(SC, Ktoi'a ma nale:t.e6 do Fundacji. 

. Czy pan Lipman m6glby powiedziee, czy obielcty w tych dwoch ~ciach s~w przybliteniu 

.rowne? 


Lipman: MoZe bye taka sytuacja, Ze na tej 1/3 naleillcej do Fundacjl wartosc obiekt6w ~e 


wi~ksza nit na obszarze, kt6ry maj~ gminy .. 


Edelist: Zakladam, Ze nie rna takiej motliwoSci, zeby wartosc w ratnach 16 wojewodztw 


wybranych przez groiny byla mniejsza. 


Lipman: Gdyby sj~ okazalo inaczej, zostanie to wyr6wnane . 
. 
Andrzej Zozula: JesteScie w stanie szacunkowo okreSlie warto§c lego, co ~e Odzyskiwane 

dis gmin i dia Fundacji. Kiedy bt(dziemy znae ten stosunek, ~iemy wiedziec, ile jest potrzebne 

do wyrownywania. Zgadzamy si~, z.e c~ci maj~ bye pod wzgl~em wartosci rowne. Potem 

zastanowimy si<c.jak wyrownywae: alba uruchomimy skomplikowany <mechanizm 

wyr6wnawczy', albo od pocZ:ttku dodamy cos z niebieskiej c~ci stronie, kt6ra b¢Zie miala 

mniej, albo stworzymy <zbiomik wyr6wnawczy' • z kt6rego b~em1 dokladae. 

Edelist: Jesii przyjmiemy zasadf( rownoSci wedlug wartoSci. to dlacZego trzeba ograniczyc ~ 

trzeci~ niebiesk~ c~sc? 
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-Lipm~ to tak: Mam pod swoj~ administracjl\.bardzo wiele dom6w, a kaZdy z nich 

wymaga oszacowania dla potrzeb wladzy panstwowej. bo chodZl 0 Padatek. Szacuje biegly, ale 

jego ~j~ie dut.o kosztuje. Jeteli pan uw~ te cos niewlaSCiwie oszacowalismy, moZlla 

wynajl\.c takiego bieglego. 

Andrzej Zozula: Niejestdmy w tej chwili w stanie Z8wrzee ostatecmej wnowy i musimymiet 

buror w postaci tej c~scL Jeteli wyrownywanie wartosci rna bye nil tym calyrn obszarze, to ta 

cz~sc, przestaje funkcjonowae jako bufor. Jezeli po ocenie uznacie, ~e do,wyrownania trzeba warn 

dodae 2 wojew6dztwa. to gminy btt:d~ miee 16, a Fundacja 18 w"Ojiiw6dztw. Jesli jednak mamy 

przystac na propozycjC( Kahnana, ze co pewien czas ma byc ocena i wyrownywanie, rnusimy miee 

'rczcrwu:\r' na wj~kszym ObSL'1rzc i z niego n8 biez.lco dodawac tcj stronic, ktora rna mniej. Obie 

te opcje nie m08/:lna raz fwlkcjonowac - nie 1l10zemy na podslawie oceny doloiyc czegos 

Fundacji ponad te 16 wojewOdztw, a pot em jeszcze zarezerwowae cos na v.ryrownywanie. 

Edclist: JezeJi stwierdzimy w trakcie pracy, ze czC(sc gminjest nmiejsza b!t.dz wi~ksza, to ~c 

niebieska moze stanowic wSpOb1/:l kasfC, rezerw~, z ktorej doda si~ temu, komu brakuje. 

,Kotulski: Sl\.swietne nieruchornoSci w Rymanowie, w krosniel1skiem, ale maj/:ltek zostal 

skornunalizowany. a gmina S80l0fZl:ldu terytorialnego jest t8k biedna, ze nie jest w stanie zaplacic 

odszkodowania. Decydowac b~dzie nie tylko wiclkosc nieruchoiiiosci, ale ro\vniei platnik. 

Podobna sytuacja jest w Zamosciu. Mozna tei odebrac wspaniail\. nieruchornosc, ale r~kfC na niej 

trzyrna konserwator zabytk6w. i postawi tyle warunk6w, ze niktjej nie kUpi. Stworzenie 

rnechanizmu wyrownawczego pozwoli na zneutralizowanie tycb wszystkich negatywnych 

skutk6w, ktorych w tej chwili nie jestesrny w stanie przewidziec. Znamy potoZenie i ilose 

nieruchornosci - sprawdzalismy to na podstawie cOlentarzy. po ich wielkosci oceniaj~c, jaka byta 

w danym miejscu populacja przed wojn~. Wreszcie wojewodztwo nOwosl\.deckie: Szczawnica. 

KroscieIlko, Zakopane, Nowy S/:lCZ nieruchomosci s~ tu w cenie, ale najczfCsciej nale±l\.jut do 

osOb trzecich. Mechanizm wyr6wnawczy pozwala na to, by Fundacja zdobywata srodki na 

dzialalnosc, oraz by proces restytucji m6g1 si~ roz.wijac, z.ebysm¥ nie musieli za Slat prosic 

ustawodawcy 0 przedluZenie tenninu. 

AndrzejZozula: Jeteli uruchomimy trzeci~c~c jako 'rezerwuar'. ktory dzielimy jui teraz, to 

godzimy si~ na 'zmianC( priorytetow Fundacji, ktorymi b¢ij, opiekii i iitrzymanie dziedzictwa. a nie 
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wspieranie gmin. Na poc~tek mieliSmy uruchomic Fundacj~ na 1/3 terenu Polski, wOwczas 

gminy nie b«;:dl'l korzystac z pomocy Fundacji na bietl\ce poliieby. 

Kalm~n Sultanik: MySl~. Ze F\Uldacja ~e miala wieiirie obowi:p;ki i nikt nie zrozumie. Ze ta 

ostatnia cz~6 powinna takZe przypaSC Fundacji. 

Andrzej Zozula: Zn~d:t si~ nawet osoby poza Polslab kt6re to zrozumiejl\- Zostawmy 

rozstrzygnilCcie sprawy'trzeciej CZICsci do czasu funkojonowania Fundacji. 

Edelist: Jest inaozej ze spra~pomocy gminom. KiedyS.mOwiliimy. Ze cale mienie wchodzi do 

Fundacji,a pierwsze zdobyte srodki zostan, przeznaozono alB gmm. Teraz jest' maczej - Cz«cSc rna 

Die wejse do Fundacji i bye bezposrednio przekazana ~iDom~ Wyjdzie Da to, Ze % p6jdzie na 

gminYl a v.. Da WJRO. 0 pierwszeiistwie dla gmin m6wiloii~ wtedy. ale nie teraz. 

Kotulski: Pierwszy projekt zostal przyslany w 1996 przez pana Oideona Tay'lora z Iointu i byl 
, 7 

wzorowany na rozwillZ8lliach slowackich. 

Edelist: Dyskutowalero Dad tyro projektem z panem KicblCtem. Byla w niro mowa 0 tym, Ze cale 

mienie idzie do Fundacji i Wtedy pieiwsze pienilld~ ~dli groin. Spotkanie odbylo siC( na 

Twardej 6, byi obecny pan Kichler, przewodniCZllcy z KIakowa i z Lodzi. 

Lavie: Mam tu protok6i - porozumienie w sprawie utworZ.eilii Fundacji ochrony dziedzictwa . ~ 

Zydow polskich. To projekt gmin, podpisany przez Zwillzek Groin i WJRO w 1997 r. "Strony 

postanawiaj, utworzye FundacjC( ochrony ~edzictwa Zyaow polskich, zwanll dalej Fundacjll. 

Fundacja b~dzie utworzona zgodnie z polskirn prawem. C~Fundacji Sll: 1. Zapewnienie 

cillglosci zycia sPQ!eozenstwu zydowskiemu w Polsce. 2.W-ypilnienie wszystkicll statutowych 
....---- . .' --............... --- =-"'. ........J. 


potrzeb Zwil'lzku Gmin Wyznaniowych. 3. Ochrona dzied?;CiWa. 4. Zabezpieczenie dziaiaInosci 
-~~~~~~~~~~~~--~-=~--~--~----
swieckich organizacji zydowskich w Polsce. 5.Stworzenie w spoleczenstwie polskiro 

. '. -- ;;;;;q ~ 

odpowiednich waru.Ok6w dla dzialalnoSci instytucji ZydowSkich." 


Andrzej Zozula: Zwracam uwag~ na punkt czwarty rzymSKi. Ze ..w pierwszyrn ~e zostan, 


zaspokojone potIZeby Zwillzku i groin. Potrzeby ~ olcrdionew kai.dyro roku kalendarzowynt, 


zgodnie ze wskamikami inflacji. Kwota niezb«;:dna na te potiZCby w roku 1997 b¢Zie okreSlona 


w zal,czniku. omz·Wnast~pnych latach me b«cdzie nits7.a. zal~znik ~dzie integralrntCZC(sci~ 

~ 

porozurnienia. Do czasu uzyskania przez FundacjlC fundiisZy nil potrzeby Zwil'lzku Groin w 

wysokosci wymienionej w ustC(pie pierwszym. minimalne poiiieby w kwocie... ~I'l pokrywane 

---~------~ - -~ -~ 
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funduszy WJRO," Jedno.z drugim mwo scisly zwi~zek. Nie mam projektu, w kt6rym gminy 


godzily siCC, zeby cale mienie przeszlo do Fundacji. 


Edelist; Teraz wszyscy zgodziliSmy sifc na to, Ze gminy dostaWi: oezpoSrednio swoj~c~. 


Andrzej Zozula: lcz.eli w lej chwili tt( nicrozstrzygniccb\. trzccii\:~ wll\.czymy calkowicie w 


wyrownywanie wartosci. to w naturalny spos6b wl~czamy j~w na8ZJl urnoWI(. 


Edelist: M6wiC( tylko tyle, t.e z trzeciej CZC(Sci rna bye rezerwa • 


. . Andrzej Zozula: Dzielimy wiC(c 16. 16 i. zostaje 17 wojew6dztw nieokrdlonych. 

Edelist: Zachowujemy zasad<c rownosci wedlug wartosci. Jezeli si~ okaze, zc gminy maj~mniej, 

to dostan~ ztej trzeciej cz~sci. 

Andrzej Zozula: Odbywa si~ rcstytucja i po pol roku okazuje si-;:; zc w 16 wojew6dztwach . 

gminnych odzyskano mienia, powiedzmy, za 3 miliony, a w 16 fumlacyjnych za 2,5. W6wczru; z 

tego, co zosta1o odzyskalle w tych 17, p61 przechodzi do FWldacj i. 

Edelist: Obowi'lzuj~ wiC(C dwie zasady - rownosci i ta, Ze gdy jej nie ma. bierzemy z trzeciej 

cz«sci . 

. Edelist: Gminy wybraly 16 wojew6dztw. Trudno bc(dzie prosic, :leoy z tego oddaly jeszcze 2. 

Oddal tylko pan Lipman. Teraz POwilU1ismy zmicnic wojew6diiwa lub cz~sci przeznaczone na 

Fimdacj«. C~sc z nicbicskicgo ma wejsc w pomaranczowe. 

Andrzej Zozula: Jest to propozycja do dys~usji. Decyzja musi bye podj<cta w porozumieniu z 

kon.kretn~ gn1in<l. 

Edelist: Czy Ciechan6w jest gmin~? Mielismy zac~e ad wojew6dztw. zeby unikn~e kwestii,jaki 

obszar zajmuje gmina. a dopiero potem zaCZltC dzielic.. 
. Piotr Kadlcik: Z punktu widzenia prawa polskiego i tego, co przedstawilismy Ministerstwu 

Spraw Wewnl(trznych, Ciechan6w znajduje sil( na terenie gminy warszawskiej. Na spotkaniu 

z~du przewodnicZ4cy gmin zgodzili sil(, Ze z c~ci zagwarafitoW8nej im wedtug prawa Sl\. 

gotowi oddac pewne wojewOdztwajako tIC trzeci<l Czttsc. takjak to mialo miejsce w przypadku 

CZ4CStochowy, choe oni zrobiti wi~j, bo oddali tIC c~c Fundacji. przewodniezllcy zaS biofl\.pod 

uwag~ mozliwosc, Ze cos sil( z t~ cz~sciCl stanie, ze nie ~dzie ana do nich naletala. choc bardzo 

by tego nie chcieli. Jezeli uruchomimy machin~ restytucyjn~ umawiaj~c si~, leto przejmie kt6re 

cZl(sci i kt6re wojew6dztwa, to w wypadku wojew6dztwa znajduj~cego siIC na terenie gminy 
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warszawskiej, przekazanego pod zamtd Fundacji, to i tak gffiiiia bc(d.zie skladac wniosek do 

komisji regulacyjnej 0 zwrot, a potem przekazywac FundaCJl: 

And~ej Zozula: To wlaSnie mialem na mygli. GdybyScie, iii przyklad, nagle powiedzieli, te 

wolelibygcie wojew6d.ztwo eiechanowskie od 10mZy6.skiegO; trzeba by to skonsultowac z 

przewodnicZ1leym gminy warszawskiej. 

Edelist: Nie wie~, Ze w krotkim czasie zmieni si~ ofieja103 iriterpretaeja motliwoSci 

przejmowania maj~tk.u bezposrednio przez Fundaej~, i Ze p~o.zmieni si«c ustawa. Wyeho~.z 

zaloZeuia, Ze gminy dzialaj!l wsp61nie z nami i nie ma tu tadiiCj cOmiey interesow. Organizacj!l 

restytueji zajmuje si~ Fundaeja. Czy z punktu widzenia pr4wijest mouiwe, teby gminy daly 

Fundacji pelnomocnictwo przy przejmowaniu nieruchomo§C1? jeteli groina mote wynaj~c VI tym 

celu adwokata, to ezy nie mote cOwnie dobrze powiedziec. ze nieruchomosc przejmie Fundacja? 

Andrzej Zozula: Adwokat dziala w imieniu j na rzecz smmy; a tu chodziloby 0 przeniesienie 

praw. Nie mowimy przeciet 0 tym, ezy adwokat Fundaeji mo8ltiy reprezentowac gminf(, bo to jest 

oezywi~te. Umowilismy siee. te nieruehomoSci w wojewOdZiWie torunskim ~d~ przejmowane n~ . 

rzecz Fundaeji. ehoe mUSZ!l bye odbierane na rzecz gminy. 06i.wiaeie si~. Ze gmina moglaby 

zlosliwie sabotowac wezesniejsZ1l umo~. 

15 Grudnia 

WiSlicki: Nunler 7 pkt 3. Tru.dno ~e wytlumaczyc gminom; Tujest napisane, te Fundacja mote 


administrowac nieruchomosciami restytuowanymi zgodnie z uStilW!l z dnia 20 lutego. Gminy 


obawiajl\ siCC, ·Zc sugeruje to. te wszystkimi. Natomiast tu jest oapisane. t.e bc(d.zie administrowala· 


maj~~ gminnymi. tyIko wtedy, kiedy gminy 0 to popro87Jt. To Stare bylo dobre. 


Zozula: To zostawrny. 


Edclist: Napiszciejak ehcecie. Jajestem przekonany, te ~ymieli klopoty, be tamjest 


wyrainie powiedziane. te gminy ~~ administrowac riiei:Uchoffi()~iami, kt6re nie nalei:ll do 


Fundaeji, po co to m6wic? 


Kotulski: Administruje si«c zwykle tyro. czego si~ niejest wl*ieielem. 


WiSlicki: Nie, alez sk!ld. 


Edelist: Ja mam pros~. Szkoda naszego czasu. Cokolwiek riij')iSZecie- ~dzie dobrze. 
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Wislick.i:Czy mo~ywi~ napisac jeszcze kr6cej, Ze Fundacja ~e administrowala wiasnymi 


nieruchomo~i8mi? 


EdeIisl: Takjest niedobrze. 


Zozula: FuDdacja ~e miala wlasne nieruchom.oSci. 


WiSlicki: "Przekazanymi jej przez groiny'? 


Kadlcik: Ja bym by! za powrotem do starej wersji 


Edelist: Napiszcie jak chcecie.•. Jak ktos mote administrowa6 riii swojll wlasnoScitl, to jaki to 


interes? 


KotuIski: Co to znaczy "zamtdzanie i administrowanie mieniem, majttcym zostac 


zresl}1110w8Ilym"? Skarb Pallslwajcsl wlaSciciclelll bud:Yl1kll i ten budYllek ma zostac 


zrestytuowany ... 


Sultanik: Andrzej. nie tracmy czasu, co Wy ustanowicie z gmiiWfii, to jest dIa nBS. 


Edelis..: 1a nie mog~ zrozumiee, ze groiny Die nie rozumiej1\- Czy statut daje prawo przez to, te pisze 


tak, a nie inaezej? Czy przez to, Ze jest zapisane, Ze ja ~f( m6gt administrowac nieruchomoSciami 


·.Andrzeja, to ja przez to fi3m do tego prawo. 

Wislicki:To my mowimy 0 filozofii. Pan Mikotaj to zrobi, ale, zeby s::td nie cofrutl statutu. 

Sultanik: Ja myslalcm, ze Pan ma reswne tego, co my zrobilismy, Eaelist rcfcruje nam.co 

zrobilismy. 

WiSlicki: WlaSciwie wczoraj uzgodnilismy tylk:o jedno manie, jedn::t rzecz, caly dzien :rszedl na 

sprawie fmansowania. 

Edelist: Zwittzek , Gmin Zydowskich. groiny Zydowskie zjednej str6iif. WJRO zdrugiej strony, 

doszly do potozumienia w sprawie zasady finansowania uruchomienia Fundacji i uruchomienia 

pracy restytueyjnej. 1. WJRO da do dyspozycji... 

Traison: Mote zrobic zwyklll umow~ 0 potyczk~? 

Edelist: 1. WJRO da do dyspozycji FlUldacji sum(!; pi~esittt tysi~ dolar6w roomie w ciqgu 

pierwszych dw6ch lat od zaloZenia FlUldaCji. 2.1ini(!; kredytoWcl 

Kotulski: ,.uruchomi lW(!; kredytOWIl". 

Zozula: MoZe "poZyczy". 

Kotulski: Ale wchodzimy w 'obszar prawa bankowego .. 
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Wislicki: To Sf\. ustalenia miccdzy nami. Po:tyczka fimdatora dt:) FUndacji jest opodatkowana opiabt 


skarbow~w wysokosci 0,1%. No to co? 


Edeli~t: 2. WJRO PO:tyczy sum~ do wysokoSci oSmiuset tysi~y aolar6w w fonnie kredytu do 


wykonania prac restytucyjnych. 


Trahan: Czy zamierzacie zdefiniowac czymjest dzialalnoJe restytucyjna? 


Zozula: Nie. 


Er ~list: Nie. 


..,. :aison: Czy ~erzacie wlllczyC do wydatk.6w Fundacji ut:I:zymywanie Die fimkcjonujtcych 


;mentarzy? 


Edelist: Nie, tylko peace restytucyjne. 


Traison: ~m6wi~, :i.e Jll( ,te warto zdefiniowac owe ciYDnosci restytucyjne. 


Edelist: Najpierw zapiszmY na ;0 si~ Zgacizamy. 


Zozula: To jest ~ u:nowa mifCdzy nami. 


Traisoa;a: Takie dokumenty b '.eba pisac, biolllc pod uwag~, ze zamiast Was jest ktoS inny. I gdy rna 


p~ sohll umow~, mote sp~ tac si~ czy do dzialaii reit)itucyjnYcn nalety opieka nad dziedzictwem. 

, 

MoZe wifCC lepiej zahtczyC t Diez~e CZ}'DDoSci restytucyjne: 

Wislicki; Tak, to jest Slus2 ..le. 

Edelist: To Die jest umow 1, to jest projekt. 

Kadlcik: Ale dodanie fel,;o jednego zdania niewiele zmieni. 

Edelist: Ja uwaZam, :ZejeSlib¢ziemy pisac nie protok61, ale umow~, to Die skondZymy. 

Zozula: Ja mam propozycj~, podyktuj to, co uwatasz, a potem to przedyskutujemy. 

Edelist: Suma i00 000 $ wytej wymieniona, wymieniona w punkcie lA ~e wIdadem WJRO w 

fundusz zalozycielski Fundacji. Sumy do 800 000 $ ¥clsfanowiC kredyt. 

Zozula: Suma 800000 $, wymieniona w punktach. .. , ~e nieoprocentowaDl\.poZyczlc.f\. 

udzielonll .. · 

Edelist: Jest romica miC(dzy lini~ kredytoWct a potyczlat. Sumy bic~ nieoprocentowan~potyczlat. 
., 

WJRO na Fundacj«(, przemaczo~na zorganizowanic i na finanSowanie procesu restytucyjnego. 


Wislicki: DodalbymjedDo slowo: "caJ:ego procesu restytucyjnego". 


Zozula: To jest w statucie i umowie. 


Witlicki: Wycofuj~. 
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Edellst: Potyczka ~~e splacona WJRO. Musi bye tujalds teriiilii. Powiedzmy: po upIywie 


danego czasu: dw6ch lat? pi~iu lat? 


. Wi§licki: M6wiliSmy caIy czas w Jzraelu, t.e nie robimy czasu, ~mozllwoSc. ana zostanie 

splacona wtedy, kiedy aaldo Fundacji ¥De mialo pieni~ na splaceiiie. 
Edclist: Piszemy: po uplywie pi~iu lat, a rue do pi~iu lal Nie rna tu ferminu. B~e splacona po 

uplywie pi~iu lat. 

(heb1'8jski) 

Wislicki: Panie mecenasie, czy to nie jest tak, t.e po uplywie tcgo okresu wierzyciel mot.e z:.a:iltdac 

splaty? 1ak si~ to rozwnie w polskim prawie? 

Mikolaj: Ja to bym rozumiai, ze po upl)'\vie pi~ciu lat,jeZeli si~ za±.tda~ to jest jut wymagalne.. 

Edelist: Proponujcie cos iImego . 

. Kotulski: To j est jasnc, zostawrny tak. 

Edelist: To slowo "splacac" nie omacza, Ze natycluniast. 

Zozula: ..Spiacona" to jest tryb dokonany, to znaczy, Ze splacanie zostaio zakonczone. Nie 

.powiedziales tu, Ze ,,~dziesz splacac". tylko ,,splacisz". 

Wislicki: Czy nie rnot.erny, takjak chcemy_ Te pi~c tat moze byc., pod warunkiem, :i.e zatzl\d. 

Ftindacji po bilansic. Co si~ dzieje, jczeli. okai;e si~, :i.e zaf'l'Ald Fundacji nie moZe splacic, bo 

restytucja trwa? 

Sultanik: FWldacja moZe zadecydowac 0 przedlu:ieniu tego ... 

~zula: WJRO jest poza Fundacj~ i jest wierzyciclem Fundacji. To jest inDy problem. Niestety 

dluZni.k nie moZe decydowac, kiedy splacic drug. 

KotUlski: PropozYcja jest taka, Zeby bylo: "po okresie pi~iu 1at w ietminach dost~ych dla splaty . 

po.tycz.k:i". DostgJny termin, to jest wtedy, ldedy bilans pozwala na ij>Iiit~. 

Kadlcik: Panowie, problem potega na tym, t.e my sobie m6wimy cos tam, ale czy my ~emy 

siedzieli przy tyro stole za pi~6 lat, to trudno powiedziee. Bye moze ~e siedzial inny i ~e 

intetpretowal to, co piszemy. 

WiSlicki: Protok61: ~e podstawflnast4Q>nego spotkania. 1ak. to riapiSac bardzicj ,,zjadliwie''? 

Edelist: Pozyczka ta ~e splacana po pi~iu latach z pieiwszych ftmduszy. Czy rnot.emy napisac 

"pieni~ Fundacji"? 

WiSlicki: Czy motemy napisac "doch0d6w"? 
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Mikolaj: Przych6d to jest wszystko co wplywa, a doch6d to jestprofit 

Traison: MoZe tneba rozwaZyc innych po:iyczkodawcOw tej FtifioaGji, :i.eby p6jsc do przodu. 

Edeli~t: Ja mySlalem, Ze po pi~iu latach trzeba zrobic jakid rocme okre.slenie: z pierwszej fomy po 

roku, po bilans ie, po pokryciu wszystkich wydatk6w. Czytrzeba pisac, ile trzeba splacae. czy call\. 

fors~ po tym czasie? Za~lisrny niedobrze. Je:i.eli powiedziaJem; :te w ci~u pi~iu lat ~ ogOle nie 

~e splacae, nieza1eZnie od tego ile b/(dzie forsy, to siCC zje ca& forSC( i po pi~iu latach nie 

wystarczy na splacenie. Musi bye jakaS "tama", albo zapewnia si~, Ze w ci~ tIzech lat nie zacmie 

si~ splacac, albo..• 

Kotulski: Chcialbyrn, :i.ebySmy pami~tali 0 tyrn, :i.e dzies~ przee.~ych nieruchomoSci da sum~ 

osiemsel 

Zozula: Jak my je sprzedarny. Ale nie zapominajmy, t.e ta potyezKa nie jest przecieZ na pokrycie 

koszt6w calej restytucji, tylko jestj akby na ten fundusz obrotowy; tt) znaczy one dac124 ale ~ 

dalej wchodzily w obmt. 

MiJtolai: Pozyczka ta ~e splacona WJRO po uplywie pi~iti Iiizpierwszycb funduszy po 
,* '. 

pokryciu wszystkich koszt6w, czyii z pierwszych dochodaw. 

Edelist:· Pytanie moje jest takie: Czy w sz6stym roku, czy w si6dmym roku bierze si~ call\.fol'St(? 

Zozula: Chcialbyrn zloZyC pewnlt propozycj~. Potyczka zacznie DYG splacana nie wczeSniej nit po 

trzech latach z pierwszycb dochodow netto, kt6re ~dostcepne dia Fundacji w sumach nie 

przekraczajll,cych rocmie 20% poZyczki. Ja rue m6wi~, Ze w ci~ pi~iu lat. Talc, to mot.e bye 2%. 

je.sli nie ~dzie dochod6w. 

Edelist:To ~e placic O. JdH m6wi~, Ze ~esi~ splacae cd dochod6w netto, to jak ich nie 

~dzie, to ~e o. 
Zozula: J a teZ to m6wi~. ale chodzi 0 to, Ze jdli ~dltdocliOdy wyi:s~, to jednak ~esi~ placilo 

w ratach. aby dalej UZyc c~Sci dochod6w na restytucj~. 

Edelist: Czy wydatki restytucji Die b¢:t wydatkami Fundacji? 

Wislicki: B~dl\.. 

Zozula: Chodzi 0 to, t.eby nie bylo takiej sytuacji, Ze wszystkie dOOhody Fundacji ~ szIy na splatf( 

tej po:iyczki w tym czasie, bo dobrze byloby. t.eby ta Furid8cja robila teZ cos innego. 
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Wiilieki: Jeteli mowimy 0 takich praktycmych sprawach. W dochody rue wehod7lt wszystkie 

rzeczy, ktore kosztuj,powy:i.ej 2000zJ. bo tojuZjest inwestyeja. WsZ}istko, co lrupujemy, a cojest 

p~otem maj,tku trwaIego, to jest powyt.ej peWnej kwoty, powy1;ej 2000zl, to ... 

Zozula: Mnie chodzilo 0 cos innego. Zeby nie byto taIdej sytuacji, f.C Wszystkie dochodyjakic 

~d7je miala Fundaeja, b¢zie musiala kierowac na splatcc potyczki, a nie na przyldad na eele 

statutowe., czyli ehociaZby utrzymywanie ementarzy. 

Edelist: To b~Wtwydatki, ja rue powiedzialem, Zc to majll bye wyoatlti na funkejonowanie. Jest 

zupelnie jasne, ze jestesmy wspolnikami tej FWldacji. i nie ~dzienlY z niej wyci~ac forsy tak, ze 

Fundacja nie bccdzie 1110gla funkejonowac. 

WisIicki: To zapiszl11Y to, bo to co napisane jest OK. 

Mikolaj: Mo:reja.przcezytam, co 2.(Jstalo napisanc: POZyczka 13 ~e splaeana WJRO po uplywie 

pi~ci'u lat z pierwszych doehodow Fundacji w SWllach nie przelmieiftjitcych roc:a1ie 20% calej sumy 

pozyczki. 

Edelist: liO uplywic lrzech Iat. 

Wislicki: Czy Panowie zgadzaj<\. si~. :teby byto napisane, Ze b~d<t splacane z wolnych srodk6w 

". - PQZOstaj<\.cyeh po zakonczeniu rok.u? 

Ed.clist: Jalc ehcecie, to llieell to ~dzie pravolnie sfoCOlUlowane, p6ja~ do adwokata i potem do tego 

wroeimy. Ja formulowalem ogolnie, i bylo to, moim zdaniem, swietne, ale Wy cos proponujeie i 

zobaczymy. 

Lipman: Ja siC( ehcialem zapytac, czy my tu mamy za malo adwokatow? 

Kotulski: ,;Z wolnyeh srodkow" jest dobrym poj~iem. "Wolne sredki" to to, co jest w dyspozyeji 

po dokonaruu bilansu. 

Wislicki: Mot.emy dalej iSe. Napisztny ..PO piCCCiu Iatach" z czego-- zostawmy trzy kropki. I trzeba 

iS6 dalej. 

ZozuIa: Przepraszam, wroCC( troszeczk~. Mowilismy, Ze ta poZy'czk3 Jest-do pulapu oomiuset, t.e 

opraeujemy projekt dzialalnosei restytucyjnej. z tego wyniknie budzet itd. lednoczeSnie tnOwimy, te 

przy zaloZeniu FlUldaeji ~wuchomione transze tej poi.yezki, nawetjak tego projektujeszcze nie 

¥rie. 
Edelist: MySmy nie m6wili, to jest zalei.ne. 
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Zozula: W POl"Zltdku. tylko mySmy nie m6wilitet. kiedy ta potyCZka b¢zie uruchomiona. Kiedy 

pielWsze transze zaC7Jl~wpiywac do Fundacji? Ja w ogole nie m6wi~ 0 wszystkich pieni~ch. ale 

o cwierci mysmy mysleli. 


Edelist: 1a tozumiem. t..e jak. to rna bye kapital zaldadowy. to lll.'W;i bye suma, to weZmyjaklts maI~ 

. . 

surnce, a druga suma- jak. si~ uruchomi Fundacj~. Wefmyj~s~ POC2';ttkoWc\.: 100000. 

Zozula: Tak. wlaSnie myslalem. 

WiSUcki: Mogf( .wr6cic. bo mamyjuz interpretacj~ tego. 

Edelist: Cxy zespOl restytucyjny ~e pracowal dIa reSi:yfucji c81ego mienia. a wi~ tak.Zedla 

gmin? 

Zozula: Takjest. 

EdeIist: Ta forsa; ktom wchodzi. to bf(dzie tei; dIa restytucji poszczeg6lnych groin? 

Zozula: To bylo od poc2';ttkU m6wione, t..e restytucja ~e roliiOna mzem i przez apamt Fundacji. 

Edelist: To czy gminy nie b~mialy tadnego wkladu? 

Zozula: To bylo powiedziane. ze te pienUtdze. z k:torych Fundacja fmansuje restytucjf(. me ~ 

bezzwrotnym wkladem. tyUro, to. znaczy, my tworzymyjakiS furiGUSZ Da restytucjf(, ktory ma 

funkcjonowac Da obrotowej zasadzie. Zar6wno jeSli gminy odzyskaj~ cos, to zwracaj~ koszty 

poniesione na odzyskanie tego; jak. i Fundacja zwraca kOszty paiiiesione na odzyskanie. Inaczej te 

800 tys. skonczy sift po roku i nie ma <Wej z:.czego prowadzi6 pmcy; 

Edelist: To znaczy, t..e poszczeg6lne gminy, kt6re mote ~niialY Wi~j po roku niZ cala Fundacja 

nie b¢ct oddawac poZyczki. tylko bf(dzie to robic FundacJa? 

Zozula: Nie! 

WitUcki: Popi~rwsze.jak przejrzymy papiery. to mowiiismy 0 tyro z dziesi~6 razy. alOO 

dwadzieScia. 1a to powt6~. MySmy m6wili, te pieni~dze na fuiiGUSZ restytucyjny. 0 kt6rych 


mowimy, 0 tych 800 tys. $, 5~ to pienictdze przeznaczone Da restytucjf(, Da call'\. restytucj~. Da terenie 


Polski. Gminy. ktore ~odbiemly na bazie nawet tych pieni~ swoje nieruchomo§ci, ¥t\ 

zobowil'\.zane do oddania pienic::dzy zaci~f(tych z tego funduszu restytucyjnego. 


Edelist: Gminy b(d~wi~ oddawac tc( £018<:, kiedy? 


Zozula: Talc, w momencie, kiOOy uzyskajctiweS restytuowane mienie. 


Edelist: Przecietjut uzyskaly. 


Zozula: Ale rue z tych pienif«Jzy. nie z tego furiduszu. 
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Wiilicki: M6wiHsmy 0 tym. t.e gruiny musutzwr6cic. 


Zozula: MySmy stworzyli taki fundusz restytucyjny na mall\. slaili. kiory jest niewystarczajl\.CY, bo 

-

nie ch,?ieliSmy brae za dutej poZyczki z banku. To funkcjonuje ~ 1.e gminy biot'llzalic2'.kf( Da 

dzialania restytucyjne. potem to rozliczaj~W momencie, ldedy gmiii8. uzyska przychOd, jestto 

ksif(gowane na koncie groiny, to zwraca 1.tt poZyczkf(, kt6ntzacilUiiithL 

Edelist: M6wimy teraz, te t~ zesp6l restytucyjny bf(dzie pracowal nad restytucjll wszystkich, czy to 

gminy, czy Fundacji. To znaczy, te gminy ~dl\. zwracae owe kosZiy w ramach tych 800000,jalats 

ieh ez<;sc? 

Zozula: Tak, to, co zostalo na dzialanie gminy przeznaczone. 

Edelist: Ale ieh C7-<;SC !lie jest"7alczna od dochod6w FUlldaeji. 

Zozula: Nie tylko gminy, Fwuiacja rOwl1iet. 

Edelist: Ja niczego nie tJtdam, tylko eh~ zrOZUl11iec. J8k Fundacja ~ie miala forsc:;. to Fundacja 

zacmie splacac. Jak ~sc groin nie ~e w Fundacji, to jak gminy ~ splacac? 

Zozula: To trochf( 0 organizacji. skoro jut wyplyni(lo. W zwi~ ztyro ten fWldusz powinien bye 

\vydzielony ksi",gowo, niekonieczllie instytucjonalnie. Fundacja prowadzi bank. danych. 

przygotoWtye wnioski dla gmin, bo to gminy musZ4. podpisac wniosek, na razie tak jest, wykonuje 

qa.~ tIC pra~. Ta praca kosztlUe. Prowad7...ona jest ksiI,Cgowosc, ile Rosztujc przygotowanie tych prac, 

zakladamy jakid rozstrzygni~cie. Ktos cos dostaje: Fundacj~ cos aostaje alba gminy cos dostaj::t w 

wyniku tyeh dzialan restytucyjnych. Z tyeh dochod6w. ktore o'bl~ Ie strony otrzymajlb dostaj'l, 

rownoczeSnie wiadomosc 0 kosztach,jakie zostaly poniesione na te dzialania. To mog~ bye na 

koszty nie tylko na te dzialania, ale mOZemy si~ um6wic. t.e np. at\. to zgrupowane wydatki w danym 


wojew6dztw,e, c'xy tez. na tcrenie calej gminy. Jeteli gniina rna dochooy. to zaczyna zwraca6 te 


pieni\dze, kt6re zostaty wydane. do Fwtdacji; podobnie Fundacja. Fundacja tet otrzymuje wartosci i 


oddaje pieni\d.ze. Inaczej po roku sprawa nie fimkcjonuje. 


Wislicld: Od P~cZlltku tak slawialismy sprawf(. 


Edelist: To znaczy talc: sprawa ksif(gowosci: powiedzialeS. i.e SIlwydatki, ktore moma powiedziee, 


Ze 51\. dla gmin, s::t wydatki ogolne i to zostawmy ksif(gOwosci. 


WiSlicld: Ksif(gowoSC podzieli wszystko na liczbf( przygotowanych wnioskow. 


Zozula: To sif(da zrobic . 


. Edelist: Te czasy. tenniny, czy na pi~ lat, to jeSli chodzi 0 CZf(sc gmiil, to one w og61e nie 7AplaC<l
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Zozula: Dlaczego? Nie my I dw6ch r:l.l'!C'ZY. Nie myl tego, co gniliiy lub Fundacja zwracaj1\dotego 

funduszu ze zwrotem tego funduszu WJRO. 

Edelis~: Nie wiadomo kiedy Fundacja ¥zie w Polsce. PowiedZiClimly sobie: alba t.tzy lata albo 

pil(C, 1.eby Fundacja mogla oddac. To rozumowame nie dotyczy gmin. Je1.eli gminyodbieraj" to 

dochod gmin nie wejdzie do Fundacji. Czysty doch6d. Jetli grrlmi iadecyduje, t.e sprZedaje, to 

dlacrego ta groina, ktora mote. rna nie zwr6ci6 tych kosztOw? 

Zozula: Ale zwraca te koszty. 

Edelist: Zwraca je nam? 

Zozula: Ja·rozwniem, 0 co Ci chodzi. Wchodzimy w szezeg6iy, tiO lQ wymaga zrobienia ~bnego 

projektu funkcjonowania aparatu. 

Edelist: Ta zasada, kt6ra istniala w zwroeie poZyczki Fundaeji 00 WlRO nie moZe bye dobra dla 

zwrotu poZyczek gmin do Furidaeji. 

Zozula: Oczywiscie, Ze Die. Tojest zupelnie ~bna zasada. 

Wislidd: Pan mecenas pyta nast~..g1\CO: Biuro Fundacji przygotowaio 100 wniosk6w dla gmin. W 

kt6rym momencie zoslan1\pokryte pieniltdze za te sto wnioskow? 

Zozula: 'Dla gminy warszawsldej przygotowano 30 wni0sk6w. ObcUtZono je takimi a t8kimi 

kosztami. W wyniku tych dziaJaii gmina zaczyna odzysldwaCjwes nieruchomoSci. ktOre przynosZ1\. 

korzysci. Groina rna dochody z tego tytulu.l!sta1my zasad~. kiedy gmina musi te koszty splacac. 

Kiedy pojawiajlt siy dochody to musi splacac; inaczej ten fundusz przestanie istnie6.· 


Edelist: To mi nie nie mowi., 


Zozula: Jest slusznym zaloi:eniem, t.e te koszty ~niZszenit kOrzySci, bo inaczej Die rna po co 


tego robie. 


Edelist: My jednak ZeSmy 0 tym Die mowili. 


WiSlicki: MySmy mowili. dokladniej niZ teraz. Ja uwa?;am, t.e jesli gmina X dostanie przygotowane 


trzy wnioski i gdy dostanie zwrot jedo.ej nieruchomoSci w przyszlym miesiltcu - to zwraca poniesione 


naklady. W rnomencie otrzymania zwrotu, zwraca pieni1\dze. Nit; dechody. tylko zwrot. 


Zozula: To musi bye realne. 


Kadlcik: W przypadku sprzedaZy nierucb.omosci - wszys~o od razil. 


WiSlicki: A wynaj~ie? 


Zozula: W przypadku wynaj~a, to splacani.e. 
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Lipman: My siCC znajduJemy w takim labiryncie.I nie mOZemy zlege labiryntu wyjS6. 

Edelist: Ia myS1cc, teby precyzyjniej sformulowaC 0 tym zwrocie gmin do Fundacji. 

Zozul~: To jest projekt, 1ct6ry mamy przygotowac wraz z budZetem dzialalnoSci restytucyjnej. 

Kadlclk: CaIy system dzialania funduszu restytucyjnego to jest oddzielna sprawa. 

Wislicki: To moma sformulowac jednym zdaniem. 

Edelist: Ia proponujcc, bo rzeczywiScie wchodzimy w jakis labirynt, Ze nieza1emie od tego,jaka 

bCCdzie organizacja.restytucji,jaki bccdzie zesp6l,.tebysmy skonCZYli. Skonezmy sprawCC kredyt6w. 

Zozula: Funduszjest odnawialny przez tyeh, kt6rzy s~ beneficjentanll restytueji, ale to nie rna wiele 

wspolnego ze zwrotem tego funduszu poza FW\dacjcc, czyli do WJRO. 

Lavi: Czy fWldusz istnieje? 

Zozula: Nasz istnieje. 

Lavi: Czy mieiiscie skctds splacoll~.poZyczkCC? 

Zozula: Z gminy lodzkiej, oni zwt6cili, co dostali. Bielsko nie zV.iT6silo, bo nie potyczalo, sarno 

finansowaJo restytucj~. 

Lipman: Wiem, te mamy malo czasu. Jest latwiejsza droga do osi~ifCcia porozwnienia, sniteH 

stawiallie malostkowych oporow, gdzie jasne jest, re kaZda gmil13, I€tora zaci~ie potyczkCC na 

rcstytucj~ i otrzyma z tego jakies dochody, to zwraca pieni~zc. przeciei: to proste. In nie wiem, 

dlaczego my musimy siCC rozwodzi6 0 nic~. Nikt nie b~e dtUifiikiem. 

Wislicki: Dzwonilem do bieglego prawnika- ksiccgowego, Zeby maleiC to sformulowanie. Istnieje 

wyraienie "wolne srodki", Iqore oznacza dochOd. Nast~pnie zai74.d sp6lki decyduje, czy 

zainwestowac, czy nie. Idli zadecyduje postawic budynek, to wolne srodki siCC kurc~.. 
EdeIist: To znaczy, i;e nie moma UZywac wolnyeb srodk.6w1 


Wislicki: Motna, bo zawsze moma odm6wic i wtedy Sl\. na splatcc. 


Kotulski: TIumaczenie z angieIskiego bm:ni: nadwyi;ka funduszy po oplaceniu koszt6w 


operacyjnych to Sl\. wolne srodki. 


Wi§licki: To nieprawda. 


Edelist: Po co uZywac takich wygiCCtych s16w? Ja proponowalem, i.eby by to prosto. Wchodzimy w 


technikcc, ja nie jestem ksilCgOwym, rue wyjdziemy z tego.- TeniZ fFieoa dodae ten dodatek 0 splaceniu 


forsy gmin do Fundacji. 


Wislicki: TeZ tak uwaZam. 
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Edelist: Wszystko to bccdzie zalezalo od ~u: c:z;y bfcdzie W-dwa forsa, c:z;y przych6d. 


Zozula: To co mawiszjest sluszne, ale FWldacjajako calosc ~e miala zobowi~a wobec 


WJRq i nie mote sobie zadecydowaC, i.e tego zobowiflZ3l1.ia me rna. 

Edelist: Musimy ustalic reguI~. zostawmy troch~ techni.ki tycili; b() inaezej nie nie p6jdzie.la.jako z 


WJRO, powinienem bye zainteresowany, i.eby wejse w·kai:dY izGzeg61, boja daj~ fors~. Aleja 


rezygnujC( z tej jasnosci, teby me naprzOd. 


Suitanik: Czy jest jui; gotowe co napisaliAcie? 


WiSlicld: To jest jut napisane, ale na brudno. Panie mecenasie; 


Kotulski: lA- StuDy po 50 000. B- stuD~ w fonnie potyczki. 


Edelist: Bylo napisane tny lata . 


.Witlieki: Ja powiedzialem, i.e siC( Die zgadza ija zmienilem wi 5 tat, bo Andrzej wypowiadal si~ 


o 3, ale. potem siC( wycofat. 


Zozula: Ja proponowalem 3 lata, potem powiedzia1em: Dobrze, p[zeKonaliScie mnie. ja si~ 


wyoofujC(. tych trzech lat w ogale nie bylo. 


Edelist: Dlaczego byly 3 lata? Boja si~polem zapytalem. poWiedZiatem, te po piC(Ciu latach Die 


bC(dzie pieniC(dzy. 


Zozula: Jeteli jut mawilo sit( 0 ~ to Ze rue wCzeSnieJ ni.t kzy i ja to sfonnulowalem. 


Edelist: Jut siC( zgadzam. 


Wislicki: Ja sicc: rue zgadzam. Nieprawda, Ze mOwilem trzy,je~li iak bylo Panu podyktOwane. to 


bez mojej wiedzy. 


Edelist: Jezelija coS dyktuj~, to jestem przekonany, i.e to. co destajC(, nie zostalo zmienione. 
. - -

WiSiicki: Bylo podyktowane przez Pana mecenasa tIzy lata. Wrocmy jeszcze do punktu·6. 


Sfonnulujmy go tak, jak Panu to odpowiada. 


Edelist: POZyczka ta b¢zie splacona po uplywie x laL Jejli Panowie proponuj~ ze srodkaw 


wolnych, to zdefmiujcie to....w sumach rue Przekraczajllcych 20% Galej potyczki. 


Zozula: To, i.e gminy wracaj~ to z powrotem do fundusru restytucyjnego. to jest kwestia organizacji 


pracy wewnlltrz Fundacji. 


Edelist: JeSli trzeba powiedziee. i.e Fundacja rna zwr6cic poZyczk~. to musi bye powiedziane. Ze to 


jest element zewncctrzny. Musimy ustalic niezaleinie od lego.jaka b¢zie organizacja pracy, Ze to 
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gminy bfc<blodda~c - powiecie jak - FWldacji ... To zalezy rue od gijimizacji pracy, tylko od 


finansowania. 


Zozula~ Zar6wno gminy, jak. i Fundacja, WfrLYSCy beneficjenci ~i oddaj,pieo.Ut<Jze. 


Edelist: Ale'rue trzeoo tego btczyC z organizacjl\ pracy. 


Wiilicki: To ja si~ zgadzam, :Ze trzeba pominl\c to w tym protok9le, 


Zozula: ProSZC( bardzo. 


Kotulski: Z jednym zastrzeZniem,:Ze rue ma obowi~zk:u korzystania przez gminy w procesie 


restytucji ze swiadczen mechanizmu Fundacji. 


Zozula: Nit. 


Wislicki: Zatoi;cnic byto takie, Ze wszystko robilllY w jednym biurze. 


Kadleik: Ja podejl'zewam, Ze i tak c~c uslug swiadczonych przi~ Fimdacjf( b~e swiadczona. 


Pierwsza rzecz jalatmy lUusimy zrobic, to jest masowa kwerenda, pGwewai: wiadomo, :i.e 


dokwnenty z terenu A bynajnuliej nie znajduj~ siC2 w archiwach na terenie A. 


Zozula: Umowilismy si~, :i.e cata praca restytucyjoa ~dzie wykoii~iW~lna przez Fundacj(b oa rzecz 


'. '. . ...	,Fundacji i gmin. 


Edelist: Tojest w umowie. 


, ,J 	 Zozula: Chc~ zaproponowac teraz rozwiqzanie: w Fundacji zostarue utworzony fundusz restytucyjny 

i beneficjenci restytucji b~dqpo uzyskaniu e~ekt6w z restytucji fWi'aeali koszty pomesione przez 

fundusz na uzyskanie tyeh efektow, do funduszu restytucyjnego. pfiei beneficjentow, a wiec 

zarowno przez Fundaej",jak i gminy. 

Sultanik: To jest trzecia osooo, 
f 	 _ 

Zozula: To musi bye wyo~bniony fundusz, ktory musi bye odnawialny. bo inaczej rue b~e 


dzialac. To nie jest fundusz, ktory pokryje cale koszty restytucji. 


SuItanik: To , Andrzej. ty teraz tworzysz fundusz, jalatS trzecill oso~. 


Zozula: Nie trzeci~oso~. Ja po prostu ch~ wy~bnic ten fundUSi, ktory rna bye na restytucj~. 


tylko do restytucji. uby on nie poszedl od wsp6lnego wora, 


Sultanik: To maczy, Zegminy i FWldacja zwracaj~koszty do t.lUnduszu. 


Lavi: Czy ten fundusz ¥zie mial bme Zr6dla finansowania? 


Zozula: Nie. opr6cz tego, co'beneficjenci ~do ciego zwracac. 


Lavi: To zarzqd FWldacji b<cdzie zarzqdzal funduszem? 
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Zozula: Oczywiscie. 


WiSlicki: GeneralDie. to rue jest fundusz. tylko wyo~bnione ronio. 

SultaDik: Teraz jest sprawa spisania tego• 
. ' 

Edelist: Fundacja pracuje dia gmin i dla Fundacji. Fundacja sprZedaje nieruchomoScl i forsajest 

autornatycznie dla Fundacji. Nie rna wiC(Cobawy. ze siC( funduszsi~ Wysuszy. JestrOZnicami~ 

gminami a Fundacj~ bo z tej Fundacji forsa nie wychodzi. To po co tworzyc druM.ksi~owo§C? 

Zozula: Ale nie, przepraszam. Ty masz racjcc forma1no- prawnie. TYlko: ~ponoszone jakieS koszty 

na odiyskanie dla Fundacji i sitdla groin. Powiedzmy, :t.e tu 60 I:YSl~y, a tu 100. W pienvszych 

czterech miesill,C8Ch Fundacja odzyskanie nieruchomosci za 300 tysiC(cy, a gmina za 500. Gminy 

zwracajll, koszty do Fundacji, 100 tysiC(Cy. A Ty mowisz. :ie tegtJ me rna, bo i tak to jest w Fun<facji. 

Edelist: Cale 300 to jest w Fundacji. 

Zozula: Nie. nie chodzi 0 to, Ze cafe 300 tysiC2CY zwracaj~ tylkO zasilajll, ten sam fundusz., przelewajl\, 

na konto, rezerwujll ty s~C(. Tej sumy 60 tysi~ nie wolno wydawac na cokolwiek innego niZ 

restytucjC(: 

Wislicki: Nie mo:t.esz tego zagwaramowaC, bo to jest ten sam system. 

Zozula: ,W POrntdku, mamy romice zdaii. Bccdziemy 0 tym ro7Jl1.awiac przy okazji technicmego 

projektu rozliczeO wewnlltrz Fundacji. 

Lipman: Wielu spraw nie potrafimy uproScic. Jeieli mowa 0 tym. Ze groina bierze od funduszu 

pienilldze j odzyskuje i rna pienil\,dze. to w ten sposOb fundUsz jest mocniejszy. 

Edelist: Andrzej, obawy Sllbez konca. Obawiasz siC(, Ze Fundacja nie bc(dzie zaintc;l:'esowana. 

Zozula: Projektu tego tworzylem nie jako prawnik, ale jako ekonoouSta. JeSli rnasz jeden koncem i 

rna on wyo~bnione zaldady. tote zaklady q,rozliczane oddzielnie~ 

Edclist: W tym przypadkujestjedna kasa,jedna ksif(gowosc, ita rorsa nie wyjdzie w ogolez tego. 

Zozula: Mnie interesuje zabezpieczenie, Zeby byly srodki na dzialalnosc restytucyjn~ p6lci ona ~iC( 

rue skonczy, zeby te srodki byly zabezpieczone, w zwil\,Zku z tyro, teby fundusz, ktOry tworzymy, i 

ktory zasilamy sumll,na pierwszy rok, odnawial siC(. 

WiSlicki: Jest to w statucie Fundacji. Pierwszym obowil¢dem Fundacjijest restytucja. Pie.rWtdze, 

kt6re byly w statucie, w ogole nie wyszly, tylko wrocily na to sarno konto. ZarzIl,d decyduje, gdyby 

rnialy isc na inne konto. A dlaczego Ftmdacja chce ustall6 to w porozumieniu,jeSli chodzi 0 gminy? 

BQ gmina jest zewnC(trzlla, ja si~ z tym zgadzam. Tu trzeba napisac jedno roanie. 
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Edelist: M6wiIC przeciet, te w umowie we mote b)'6 me takiego. 

Zozula: Ale ja przecieZ me ch~ tego w wnowie. Mamy potem spij~6 projekt funkcjonowania 

restytucji. Ale tet Die w umowie, tylko w zal,czniku. Zarysowalo siC( oo§ pozytywnego. 

podzielilismy si~ merytorycznie, a we stronami. 

Wjjlicki: W Fundaeji nie moi:e bye niZ wa:tniejszego niZ statut stwierdza w punkeie 1. 

Edelist: Andrzcj, zroz.um, mySlalem, te dzisiaj sform~emy finaiisoWanie. Powiedzialem, te jetli 

b~emy rozrnawiac0 organizacji. to dyskusjapotrwa jeden wen. Zostaw te gnrlny. bo to 

zeWll~trzny element. Jak b¢ziesz ehcial gwarancji, Zeby FWldacja ffiiata forsy na restytucj~. to 

om6wimy j(. Bez pracy restytucyjnej. 

Wislicki: S~dwie oddzielne rzeczy: zc'w'll!(lrznc i wewnc;:trzne sprawy Fundacji. 

Zozula: Nie zgadZam sifC, ale skonczylem. 

WiSlicki: 4 punkt, proszcc dyktowac. 

EdeUst: Gminy b~d4 zwracac wydatki poniesione przez Fundacj~ na restytucj~ na ich rzecz 

Zozula: Z przychod6w z restytucji. 

, Sultanik: Tak zostawmy to. 
", Edclisi: B~~ takie gminy, kt6re b~d~skladac Wllioski i nicruchomosci, 0 ld6rych z gory wiadomo, 


ze nie b¢~miaty Zadncgo dochodu. B~zie ich doZo. 


Zozula: Truduo, um6wilismy sifC. Ze w 100% nie zadziala pozyczka bankowa. 


WiSlidd: Wrocmy do punktu 3. 


Edelist: Sumy do 800 tysiCCCY wymienione powyi;ej w ust~ie IB stanowi~nie oprocentowaIDl 


poi;ycz.k~ na rzecz Fundacji przeznaczo~na organizowanie i sfiiliiiiSOwanie procesu restytucyjnego. 


Pozyczka ta b¢zie splacana WJRO przez Fundacjec. 


Sultanik:.I przez gminy. 


Zozula: przez Fundacje;:. To Fundacja zwraca WRJO poZy'czkee. KIef.\.dostala. 


Edelist: ...Po uplywie 3 lat. Ja nie mogee powied.ziee .,wolnyeh srodk6w:. Srodki wolne to te srodki, 


ktore zostaly wolne po rozchodach i inwestycjach. I moZe to by'G zawSze O. 


Wiilicki: Talc, jetli .zamtd tak zadecyduje. 


Edelist: Moja mySljest taka: PoZyczld trzeba zwr6cic- pierwsza msada. Druga zasada: tebynie 


udusic FWldacji. Fundacja ~e oddawac pod koniec roku, po pokryciu swych wydatkow. To nie 
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znaczy. :i.e jak FlUldacja nie ~e chciala zwr6cic. tylko inwestowac. to nie w ogOle nie ~e 


forsy. To nie moZe bye ze srodk6w wolnych, to musi bye "po po~iii wydatk6w". 


Wislic~: Czyli z dochod6w. 


Edelist: Zostawcie to, ja m~ to przestudiowac. 


Zozula: Z dochod6w po polayciu wlasnych wydatk6w. 


Edelist: Albo nie nie m6wic. bo jest doch6d netto. 


Wislicki: Nie, dochOd netto to jest dochOd po opodatkowaniu. 


Zozula: Ta Fuudacja nie ~e robila powa:inych inwestycji, kupi np; komputery. 


Wislicki: Napiszmy •.;z. dochodu". Zgadzam si~, :i.eby zasbQli6 "wallie hodki". Po jakim czasie? Po 


trzech lataeh jest ruerealne. 


Zozula: Pozw61 mi wycofa6 si~ z tego. To jest nierealne. poza tyIii powiedzialem, :i.e zacznie splaca6 


nie wczeSniej niZ po trzech J3tach, takie bylo moje sfonnulowanie~ Mote po trzech latach pojawi si~ 


taka moZliwosc. Tylko si~ rue upieraj. 


WiSlicki: S~chajcie Panowie, realnie rzecz biol1\.e, te irodki oa splacanie ~po 5 latach. 


. Napiszmy: po uplywie pi~iu lat z dochod6w. 


Edelist: Jaka jest tego przyczyna? 


Zozula: Jut m6wilem.:i.e chodzi 0 to, :i.e jei:eli te dochody b¢:tmale, to i:eby nie bylo tak, i:e caly . 


doch6d FlUldacji ~dzie szedl na splat~ poZyczki. 


Edelist: A na co rna iS6? 


Zozula: Na cele statutowe. np. zachowanie dziedzictwa. To nie ~Wydatki operacYjne. Jei:eli to ~ 


wydatki zwykfe, to rue ma problemu, wycofuj~ si~ z tych 200/0. 


Wislicld: CzyU moi:emy skonczyC, Ze .. po uptywie Slat z dochod6W"? ,,PoZyczka ta ~e 


splacana WJRO przez Fundacj~ po uplywie 5 lat z dochod6w Fundaeji." 


Sprawdimy poprawki: punkt 1: styc:zeIi a nie luty. Punkt 2A: sumy po 50 tysi~y. a nie surna. Punkt 


3: to, co powiedzial teraz p. mecenas. 


Sultanik: Mi przeszkadza, i:e do 5 lat; W og61e nie zwraca si~ Zadnyeh potyczek. My mamy czas 


odz;yskania rueruchomosci do 2003. 


Kadlcik: ZloZyC wnioski. 
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Sultanik: Dobrze. J~1i mamy tylko trzy lata, a m6wimy, teby nie me zwmcac p17.ez pi~ 1at:, to 


troch~ htzmi•.. My musimy miee argwnenty, jak p6jdziemy do rest)'tUcjl: jest poty~ to si~ 


oddaje.. 


EdeUst: Brak namjednej rzeczy. Pouplywie, od kiedy? Nie od rejestnK-Ji FWl(facji, tylko Qd 


pierwszej forsy od WJRO. 


Wi§1icki: Ja mowico:. to jest pictC lat od pierwszej tranSzy. 


Edelist: Pif(c lat od pierwszej raty 


Zozula: Rozpoczf(Cie splaty. 


Sultanik: To' ladniej wygl~da. 


Mikolaj: Sumy do 800 iys. USD wymienione wyZej w ust~ie IB sianowi~ nie oprocentowan~ 


potyczk~ WJRO 11a rzecz Fu nacji przeznaczonl\. na organizowanie i fmansowanie PlVcesu 


,restytucyjnego. Potyczka ta ~e splacana WJRO Z dochod6w Fund1lCji po uplywie 5 lat od 

przekazania Fundacji pierwszej transzy po:iyczki. 

Zozula: To Jest taki brak, i.e uie napisalismyani slows 0 tym, jak 003 b~ie przekazana. 

Edelist: Chwileczk~> gdzie SI\. te gminy? 

Wislicki: Punkt 4. 

Mikolaj: Gminy bC(dl\. zwraca6 Fundacji wydatki·poniesione na reat)1uejee 11a ich rzecz. 

Edelist: Tu jest za ciasno. B~d:t zwracac przec~et wydatki bezposredfiie i og6lne. 

Zozula: Wszelkie wydatki. Zasad:t b~e zwracanie przez gminy KosZt6w poniesionych na 

restytucjf( dokonywanll na ich rzecz. Zasady splacania koszt6w i tenninow zwrot6w zostan:t ustalone 

w szczegolowym porozumieniu. 

Edelist: Dobne. 

Wislicki: Btedziemy robili cale spotkanie na ten temat? 

Zozula: Nie, musimy zrobic projekt, do tego nas wczoraj zobo~; projekt dzialalnoSci 

restytucyjnej wraz Z budZetem. W projekcie nie ma bye tylko orgariiZiCja restytucji, ale zaleinoSci, 

tryb podejrnowania decyzji, itd. 

Witllcki: Dlatego bym 0 tym Die pisal. 

Mikolaj: Gminy ~ zwracac wydatld ... 

Edellst: •.•spowodowane pxzez restytucjC( mienia 

Zozula: ... na iob rzecz 
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Edclist: wydane przez Fundacj~. spowodowane przez restytucj~ na rzecz gmin. 

Mikolaj: Gminy btcd~zwracac wydatki spowodowane przez restytucJ~ mierua na ich :rzecz. 

Edelist: ~oniesione p:rzez Fundacj~. 

Kotulski: Kazdy wniosek., idol) ~dzie podpisywany przez gminy. ~e powodowal wydatki oa 


rzeczgmin. 


Edelist:Spowodowane- to cos \lgoJ.nego. 


Mikolaj: Gminy b~zwraC2:·~ wydatld spowodowane na iell rzecz, poriiesione p:rzez Fundacj~. 


. Kotulski: KaZely wniosek ~,Jzie podpisany przez dw6ch czlookow gmin. To w tym rozumieniu 

koszty ~~ ponoszone tylk!.t w gminach. zatem gminy ~~musialy zwr6cic wszystkie koszty 


Fundacji. 

, 

Edelist: A co z wydatJau:rtJ og6J.nymi? 


Kadlcik: A co to znaczy'i' 
 . 
Edelist: Jak mialo bye, ze wydatlci ~poniesione przezFundacj~ te myUny zgodzili siC(. Ze nie. 

Zozula: Ja jednak z uporem maniaka twierd.zct, te tu powinni bye beneficjenci restytucji, a Die tylko 

. &millY. Koszty og6lue )¢~poDiesione na cabtrestytucjC( i wtedy rozlicza siC(je miC(dzyjednych a 

drugich. 

Ede1ist: NaturaInie. 

Zozula: Wedlug mnie. powinno bye, Ze beoeficjeoci restytucji zwracaJ:tkoszty poniesione na tc( 
~ 

restytucj~. Nie gmjny. katdy, Ido otrzymuje, musi zwr6cic koszty ot.fi:Yiiiania. 


Edelist: Poniesione, zami8st spowodowane i beneficjenci zamiast gmlny. 


Zozula: Beneficjent to ten, kto korzysta. 


Edelist: To bc(d~glniny i Fundacja. 


Zozula: ProsZC( bardzo. 


Edelist: Gminy i Fundacja b~~ zwracaly... 


Mikolaj: Gminyj Fundacja ~l\.zwracaly wydatki spowodowane przez restytucjC(. 


Kadlcik: Przez dzialania restytucyjne. 


Zozula: Poniesione na restytucjCf. 


Witlicki: Ale Fundacja nie mote sobie zwracac. 


Zozula: Dlatego proponowalem, z.eby byli beneficjenci. . 


Wislicki: To Fundacja Fundacji choe zaplacic z prawej do lewej kieszeni? 
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WiSlicki: Cz.as pierwszej transzy. Czwarty punkt. 


Kadlcik: (zapis"ge) Gminy i Fundacja ~ zwracac spowodowane przez restytucjlt mienia DB 


wlasWl, rzecz poniesione przez Fundacj'2..• 


WI§Ucki: CzyH Fundacja zwraca FWldacji? Nie, to jest Diepotrzi9iii 


Zozula: Ja zac~lem dumaczyC ten.pomyst; Wy uparliScie sict, Ze musi bye, Ze gminy. Wedlug 


mnie powinno bye napisanc, Ze fUndusz na restytucjt( ¥zie odnawialny z wplywow z restytueji. 


A wy chcecie skomplikowac spmwC(. 


Edelist: My chcemy siC( tylko upewnic,jak bctdzie to finansowaBe, rue wi~cej. 


Wislicki: A czy my nie l1lozemy napisac, i;e gminy bctd'lzwracac wydatki poniesione przez 


fundacj~ na rcstytucj~ na ich rzecz z przychodow z restytucji. 


Edelist: Ale ja bym poniesione zamienil na spowodowane. 


Zozula: Ale budujemy tu niepotrzebn'lprawnieZ'lkonstn.dccj~. AgdybySmy napisali, te zasady 


zasilania funduszu restytucyjnego przez przychody z restytucji ~ .. 


Edelist: To' teraz zacZlliesz ttumaczyc, co to jest fundusz. 


, Zozula: No dobrze, to nie funduszu, przepraszam. 

Wislicki: Dobrze, zostawcie to jut. Wydatki oa restytucj~ to wsr-elkic wydatki - na ztoi:cnie 

papierow, na ksi~gowc, "na samoeh6d. 

Kadlcik: Ale ezy z tego wyuika, te gminy b~dl!placily nie tylko za faktyczne koszty 

przygotowania wniosku i tak dalej, ale de facto za cablprac'2 Ftifidacji? 

Zozu)a: Nie za call! pra~ Fu,ndaeji, a tylko restytucyjnct-

Kadlcik: Bo ja tu caly czas slysZl( 0 kosztach ogolnych. 

Zozula: Bo to tyiko koszty og6lne restytucji. Ale wrocmy do problemu. Wydaje mi siC(. Ze to 

dobra propozycja. "Wydatki restytucyjne dZielone bctd:tmi«(dzy gmiliy i Fundacj\: w ten spos6b. 

Ze gminy zwrocl! Fundacji koszty spowodowane przez restytuejC( mienia pozostajl!cego w ich 

" dyspozycji". 

Edelist: :bobae, w pomtdku. 

Wislicki: Transza, ostatnia rzecz. I to bctdzie punkt 4. Jakiej wi&U.Wsci? 

Edelist: Mowilismy, sto tysil(Cy dolarow. 

Zozula: Przepraszam, wczonij mowilismy 0 dw6ch tr~h po dwieScie pi~ziesialt tysi~cy. 

Edelist: M6wilismy 0 stu tysi'lcach. 
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Zozula: Tak, ale 0 innych. Na koszta administracyjne. na zaloierue ... 

Edelist: No to ja widocznie lepiej pami~tam. Powiedzialem, Ze liie moma dac pieni~, dopolci 

nie zac~ie siC;; pracowac. Z drugiej strony, nie moma pracowac. aopoki siC;; nie majakichS 

pienic;;dzy. I ja zaproponowalem sto tysiC;;Cy i Wyscie si~ zgodzil1; 

Zozula: Ale to powiedziales dzisiaj. Wczoraj natomiast mowilismy 0 sumie pi~ciuset tysi~cy i 

uzupelnieniu tego i otwarciu linii kredytowej. poruewaz byl problem; czy pic;;cset. czy osiemset, i 

uzgodnilismy. Ze kredyt bc::dzie do osmiuset uzasadniony projckteru pracy restytucyjnej i moZe to 

nie bc;;dzie osiemsel Natomiast te pi~et bc::dzie otrzymane w traiiszachjako czc;;sc tego kredytu. 

Ale bylo mowione,.t.e pierwsza transza pay zalOZeniu Fundacji; druga... 

Kotulski: Byto mowione, ze osiemset. 

Zozula: Osiemset ma bye uzasadnione tym nowym budZetem, bo 1>ylo podniesione ixzez Uketa. 

te ten budZet na 800 moZe jest za wysoki. Mote on bfcdzie nmiejs~y; 

EdeUst: No tak, rozumiem. No to ja dzisiaj mowilem. :t.e od razu trzeba dac sto tysi~y - na 

czynsz i inn~ pilne rzeczy. 

,Wislicki: Ale to s~inne pienil\.dze. 

Edelist: A ty teraz m6wisz, teby da6 do banku 500 tysiC;;Cy? 

Kadlcik: Ale mowimy 0 dw6ch rotnych rodzajach pieni¢zy - m6wimy 0 seed money i 0 


funduszu restytucyjnym. 


Zozula: Nie. rue, caly czas mowimy 0 ftmduszu. 


Edelist: M6wilo si~. teby dac sto tysi~y, 0 niczym innym silC rue mowilo - ani Zeby da6 500, ani 


,dwa razy po 250 tysi~cy - 0 tym si~ nie mowilo. I dzisiaj mowilismy 0 stu tysitt,cach?
. 
Zozula: Wspomnielismy 0 tyro 


Edelist: I Andrzej powied.zial zgoda? Wotno ci powiedzie6 rue. 


Zozula: Wolno mi to przemySlee. 


WiSlicki: UwaZasz w takim razie, ze powinno bye 250 tysiC;;Cy podcZiis zakladania Fundacji, zeby 


to w ogale mialo sens i sil<? dzialania. 


Edelist: Ja nie wiem, czy to jest du:i.o, czy malo. Powiedzcie mi, jak Wy wydacie w cil\.8u 


miesiC\,ca 250 tysiC(cy dolar6w? 


Zozula: Przeciez nie w cicmu miesil\.ca. 
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Edelist: Na poc~tek, tebydziala6, wystarczy sto tysi'CCy. BC(dzie potrzeba - ~placic dalej. Ale 

dac od razu 250 tysi~ Nie rozumiem. Albopracujemy razem, alho to Rie rna sensu 

Wisli(ki : Jeteli to Die ma sensu. to wyobraimy sobie sytuacjfC, Zi przez najbliZsze dwa miesillcc 

Die dojdzieeie do porozumienia z budZetem. A sto tysiCCCY skonczy sit( po miesillCU. I co wtedy? A 

przeciez mamy jeszcze oddac ludziom, ktorzy ~oZy1i w imieniu przysztej Fundacji wszystlcie 

wnioski. 

Zozula: Tam,gdzie.Fundacja przejmowala mieDie. 

Wislicki: Je.zeli nastl(pna transzajest zobligowana budZetem. czemu Die piszemy 0 terminie 

bud:tetu? Bo moze siC( roarzyc, :te Z8rutd nie dojdzie do porol.i.iiiiienia. 

Edelist: A co b~dzie. jak b<cdziecie mieli te 250 tysi~cy? 

Kadlcik: Dluzej'polrwa. zanim nam si~ pieni~dze skonc~ 

Edelist: Czy Wy myslicie,:te Idos da 100 tysi~cy dolarow - to iiii:iestlaka wielka surna - i 

powie~ ze wi~cej nie da? Zrozumialem, :te Wy m6wicie 0 tej pierwszej forsie, zeby nie czekac, at 

b~d~ wnioski. tylko mimo wszystko zacZl:l.c prac~. I t.rzeba Warn te 100 tysi~cy dolarow. Ale nie 

bylo mowy 0 tadnej gwarancji. 

Wislicki: Ale my nie m6wimy 0 gwarancji. Panie przewodnic~cy. panie Andrzeju. Niech pan 

napisze na kartce, jakie s~ pierwsze zdecydowane natyc}uniaSlgwe dzialania fmansowe zwillzane 

z restytucjl:l. Czy 100 tysi~cy dolar6w czyli trzy miliardy starych zlotych, 300 tysi~cy nowych 


wystarczy. 


Edelist: Dajesz mu zl~radC(, Jesli on to sobie napisze na kartce. to mu b<cdzie trudno powiedziec. 


jak to wyda od razu. Proponuj~ 100 tysi'CCy dolarow na zaloZiiiie biura i tak dalej. 

"i . __ 

WiSlicki: A czy mo:temy napisac, lciedy bccdzie druga transza? 


Edelist: Jak si4i:: zacznie pracowa6. 


WiSlicki: A nie, jak siC2 skoDczy pierwsza transza? 


Edelist: No pewnie, od razu,jak sit( skonczy pierwsza. 


,Wislicki: Zgadzam si~. 


Edelist: Ale czekaj. Jak damy 100 tysiC(cy. to ludzie nie b~d~ to pracowac. 


WiSlicki: Nie. nie. Ja siC( boj~ uzaletnieDia transzy od zakoIiczema rocznego bud.Zetu. Bo to 


hl(dzie bar~ dlugo trwalo .. 
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Zozula: Dobrze. Pierwsza transza jest w po£Utdku. Ty m6wisz; jak to ~e. jakludzie ~ 


siedziec, pieni~dze sifC wyda i nie ~ie rezultat6w. 


Edelis~: Nie ma wniosk6w i nie si~ nie robi. 


Zozula: J8k-to nie sil( nie robi? PrzecieZ Z8r'2l\.d Fundacji to koo.troluje. Jak sift nic nie robi. to 


przestaje tym ludziom pJaeic i przestaje wydawac pieni~dze. Ale ja chCt( powiedziec je'szcze je~ 


rzecz. Ze te 800 tysi«Cy w fonnie pOZyczki; do 800 tysi\:cy to rna bye przekazane FWldacji w 


ci~uroku. 

Wi§1icki: Nie, nif . 


Edelist i Suitanil{: W taden spos6b. 


ZozuIa: przeciet ustalalismy, Ze to s~rocZlle koszty . 


. 	Edelist: To jest niemo:tliwe. J8k nie bccdzie tadnych prac... 

Sultanik: Cu;mu potrzebujeSz na rok? Mote na pOl, alho na dWa? 

Zozula: No wlaSnie, na przyklad za dwa lata to nie starczy tyen pieni~y. Chodzi mi 0 to, teby 

nie pojaWi~, sic;! cos takiego, ze w pewnym momencie z bmku PiYImyeh srodk6w praca stanie. 

, WiSlicki: ,·.Ie to jest niespelnienie warunku trzeciego. 

Zozula: Trzeci jest 0 zwrocie ... 

WiSlicki Przepraszam, warunku lB. Nie ma pieni~dzy - nie prowadzi sil( prac restytucyjnych. 

Zozula Ale mnie to nie interesuje, t.eby Die prowadzic prae restYtucyjnych. 

Wislicld: Ale to jest wtedy w og61e zalamanie Fundacji. 

Zozula: Wydaje Ci sic;!. ze to jest dostateczne? 

WiSlicki:No bo inaczej musimy sift zajmowac budZetem ... ZasadY fmansowania i uruchomieni8 

FWldacji or~wPlyw6w. Zasada jest pierwsza. ze dostaniemy 50 i clruga, 2:e jest kredyt do 

wysokosci 800 tysi«Cy dolar6w. Nie m6wimy kiedy. 

Zozula: Ale mnie chodzi 0 to. ze na razie mamy budZet na 800 tysi~cy. Za16tmy, Ze ten budZet 

bc;!dzie w pierwszym roku w zupelnosci wystarczaj~cy. Czyli te pieni:cldze Sl\. eelowo i dobrz.e 

wydane. 1 pojawi sil( nagle w 6smym powiedzmy miesi~cu fu.n.kcjonowania sprawa, Ze potrzebne 

s~dalsze srodki. 

Sultanlk: PrzecieZ bccdzie majl\.tek oddawany gminom 

Zozula: Nie licz na to, Ze w pierwszym roku ~jakies zyski. B¢~ same koszta. 
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Wislicki: Momenci Ie, czy moZe bye to zapisane w ten spos6b, te : sumy do wysokosci 800 t)'Si~y 

dolarow w formie potyczki do wykonania prac restytucyjnych w tenninach - powiedzmy 

. koniecznych na pokrycie tyeh prae. 

Zozula: Zgadzam si~. Kalman, rozumiesz moj,~? Siedzialem na Europejskim Kongresie 

Zyd6w i bylem zaskoczony, kiedy wszyscy mowili, te WJRO z jiIQaiS dziwnych powod6w nie 

wypelnia swoich zobowi,zaii. Nikt me mowi. te ieh nie dostan,- ale ieh nie dostaj, z jakichS 

powodow. Ja rozumiem. teWJRO mote miet w centraliwatniejsze wydatki. nit fmansowanie 

nas. Ale dla mnie to jest najwatniejsze. 

Wislicki: Czy wszyscy si~ zgadzajlt na powytsze sformulowania? 

(og6111a zgoda) 

Sultanik: Mnie siC2 Wasza mapa nie podoba. Te miejscowo~ci. Ictofc ham daliscie, ·s,puste. Tam 

rue nie rna. 

Zozula: Ale mysmy to rozdzielili. Troch~ tu, troch~ ta 

Kotulski: Diun taki przyklad. W Pile jest szkota policyjna, daWlla mHicyjna. ana sobic ogrodzila 

.cmentarz zydow:ski i ma tam teren do cwiczen. Pay czym ten cmefitiltz. w malym zakresie byl 

uzyv\!any na cele grzebalne. W ~it(kszosci to jest dobry, pusty teren. On byt tylko kupiony, nie ma 

tarn poch6wk6w i nigdy nie bylo. To juz jest do sprzedaZy. TakiCli lerenow jest tam bardzo duzo. 

Na granicy niemieeko - polskiej. ns dui;ej ~alce. gdzie byla obok synagoga do odzyskania, stoi 

parking i zajazd. - do odebrania. Mysmy takich spraw wyci'4,gtl~U wi~cej, przy czym 78 

autentycznych cmentarzy, gdz;ie chowano zmadych. Sl\. zajC2te na ceie. Ictorych sit; nie da odzyskac. 

Zozula: To ja chcialem COS dodac. Zwil\.zek podj,l uchwal«. ze Wang byloby powolac rad~ do 

doradzania zwi¢owi w sprawach ktopotliwych z powod6w halachicznych ~ glownie ehodzilo 0 

cmentarze,. ale nie tylko. I rozmawiatem z rabinem Reichbergiem. Powiedzialem mu, i;e poniewat 

dziedzictwem - a tego rodzaju obiekty ~gl6wnie wchodzily w zakres dziedzictwa -~esi~ 

zajmowac Fundacja, to ta rada powinna zostac potem adoplowana priez Fundacj«. by korzystae z 

tych porad. Zapytalem go 0 parI( rzeczy, na przyklad, co zrobic, jeili na cmentarzu jest osiedle 

mieszkaniowe. 

Sultanik: No to przestaj,bye cmentarzami. 

Zozula: I rabin m6wi - trudno. nie da si~ Die :zrobic. Miejsce trzeba upamil(tnic. postawie jakis 

pomnik - i nie wi~cej si~ nie da zrobic. Ale trzeba ochronic to, cO si~ jeszcze da - na przyldad 
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cz~c cmentarza, na ktorej bloki nie stoj~. on nawet mowi, te t~ ~SC, na ktorej stoj~bloki, to 

tylko upamif(tnic j nie odzyskiwae. Ja mu powiedzialem. te unas tak nie b~zie, on si\: bardzo 

ucieszrl. Myslf(, i.e tego typu cialo konsultacyjne 0 odpowiednim autorytecie religijnyrn ~zie 

musialo bye przez Fundacjee powolane. Oczywiscie to cialo iiie mote sparaliZowac calej pracy. 

Wislieki: Przepraszam, mogee to dostac. Jest tu wpisany jeszcze punkt pillty. 

Zozula: Kio tu dopisaljeszcze ~n punkt poza sal~? 

Wislicld: Ale my sil2 zgadzamy 

. Kadlcik: Mote jednak dodac usttal, Ze to wszystko powinno bye makceptowane przez 


odpowiednie zar:l'4.dy? 


Zozula: To sluszna uwaga, zapiszmy to zamiast pi'\.tego punktu, 


Kadlcik : Fundacja przejC(m zabytk:o~ synagogC( w stanie totabtego rozpadu. Powiedzmy w 


Rymanowej. Budynek niebezpieczny ze wzglC(du na stan zacliowania. Fundacja przejmuje 


budynek i co mowi wladza lokalna? Ze Fundacja musi zahezPieczye budynek. 


Zozula: Od tego jest zamtd Fundacji, ktory ma okreSlac strategi" co odzyskuje najpierw, a co 


potem i czy chce odzyskac ten budynek zaraz na samym pocZC\,tku i miee klopot, czy w og6le go


\ nie chceodzyskac. 


Lavi: Mam propozycjC(. Manly trochf( czasu. DyskutowaUsmy wczoraj 0 mapach j my roamy 

pewne zastrzetenia. ezy chcecie je uslyszee? 

Zozula: lestesmy gotowi wysluchac wszystkiego. 

Kadlcik: Ale my nie moZemY zaj~c wobec tego :iadnego stanowiska. . . 
Zozula: TOjestjasne. 


Lavi: Te wojewod:ztwa zachodnie - Koszalin, GorzOw WielkopQlsKi, Zielona Gora, Jelenia Gora 

to jest oznaczone naszym, pomaranczowym kolorem. Nie jestetmy zainteresowani tymi 


wojewodztwami. Tam nie bylo przed wojn~Zydowskich groin. To nie byla Polska. RzeszOw i· 


Tarn6w nie byly odznaczone dla gmin. 


Zozula: RzeszOw byl, Tarnow nie by!. 


Lavi: Ani Rzeszow, ani Tarnow nie by!. 


Zozula: Tamow byl na pewno dla groin. Tamobrzeg nie byl- Tarnow byl. 


Lavi: Ale nie rna gminy w Tarnowie? 


~~~~----
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Zozula: Rozwniem, te ustaliIismy jut., te to, gdzie jest gmina ljakiego ona mienia potrzebuje do 

tycia, to SI\. dwie roine rzeczy. Ustalili§my, Ze to ¥zie podzial pojednej trzeciej. KaZda trzecia 

c~c.po 16 wojewOdztw - trzecia ~e miala 17. WyodrC(bniHsmy i wiadomo. :!erne rna 16 

wojewodztw, gdzie s~gminy. Ale to jest jedna tr.l;eeia. 

Lavi: Wy macie problemy z gminami, my z ziomkostwami. To sitsllne grupy. Nie mot.em~ im 

powiedziee, te oddalismy wojewodztwa, z kt6rych ~nipocho~ istniej~eym gminom. To 

niemozliwe. Motemy warn oddac te szeSc wojewOdztw na zaohodzie. 

Zozula: I nie za to Iue chcecie? Wystarczy warn dziesiC(6? Ja ty!ko chCCC powiedzie6, te w Polsce 

jest 49 wojcwOdzlw. z czego jedna trzecia to niestety dawne zieltiie zachodnie. I t3k staralismy 

si~. teby zarowno gmillY. jak i Fundacja miala po jedllej lrzeciej iia dawnych ziemiach 

zachodnich a reszt<c 1\a ziemiach dawnej Rzeczpospolitej. Proporcje 6: 10. Talc samo jest z 
.' 

gminami. 

.Lavi: lest tam i Jelenia Gara i Zielona Gora. Dlaczego eheeci0 aas to nam, a sami nie chcecie 

tego wzi~c1 

Zozula: Ate podobnie w Szczecinie. czy Wroclawiu teZ nie praWis nie mamy, a liczymy to do tej 

naszej szcsn3slki. Ale czy ja dobrze zrozumialem, to do okreslcnia wedtug zasady po jednej 

lrzcciej bicl7..cmy tylko te lcreny dawnej Rzcczpospolitej? Ze 00 jest Ita ziemiach zachodnicb,jest 

bezspomie nasze? No nie..Bo nie mowimy 0 jednej trzeciej stosownie do wartosci. Wtedy 

kompletnie wycofujemy siC( z tego . 

.Kotulski: ... Pr0pollowalem. teby te tereny zachodnie dac do FUndacji, bo tam moma duto 

pieni~dzy znalezc. Synagogi sflzburzone. ale ich tam bjlo stoslii:iKowo duzo. Cmentarze, to, co 

naJei;y do dziedzictwa. rnestety tam nie istniej~ Zatem nie rna za duzo kosztow. W zwi~ z 

tym byla propozycja. te dawne synagogi i domy kahalne - tet do edzyskiwania - powinny miee 

dtWt wartos6 komercyjnl\.- Jak m6wiC( -nie ma budynkow, ale S~ lereny i brak kosztow. . 

lZozula: MoglibySmy na tych terenach ewentualnie - tojest p~e do tegokomitetu doradczego 

do spraw-halachicznych - wziflC odszkodowania za rMne rzeczy~ kt6re si~ mieszcZ§, na 

cmentarzach. Zaplaciliby, ale my nie wiemy. czy nam za to wollio wzi~c pienitt,dze - 0 He wiemy,- -~ 
z tego co pytalismy r6mych rabin6w, to nam nie wolno. AleJD)l'Sl~, te Wy bez w~tpienia, . 

~ecie p~afili malezc rabin6w, kt6rzy dadz§.na to zgod~.==*= _ 

La-vi: My mamy ziomkostwa na terenach takichjak Kielce czy Ciechanow. 

http:dadz�.na


Zozula: Dyskutowalisrny mozliwosc ewentualnej zarniany wojew6dztw czerwonych na 


niebieskie lub odwrotnie. Wydaje rni si~. Ze potrzebujecie zastanewienia nad til mapit. i wtedy 


zlotycic.: propozycj~. 


(sldadanie podpisow) 
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